
باز هم سوختن درختان
 در آتش غفلت گردشگران

 زندگى/ عباسعلى سپاهى يونسى:جمعه اى 
كه گذشت در مراتع و جنگل هاى استان كرمان 
پنج مورد آتش سوزى اتفاق افتاد. مهدى رجبى 
زاده، مديركل منابع طبيعى و آبخيزدارى استان 
كرمان در توضيح اين خبر، مساحت منطقه دچار 
حريق شده در مراتع و جنگل هاى سيرجان را 
بيش از 100 هكتار و درختان جنگلى سوخته 

شده را حدود 4000 اصله اعلام كرده است. 
فكرش را بكنيــد در يك جمعــه 4000 اصله 
درخت بى نوا در آتش غفلت سوخته اند! آتشى 
كه به دســت ما انسان ها درســت شده است. ما 
انســان هايى كه با خودخواهى تمام همه چيز را 
براى خودمــان مى خواهيم. تصويرى كه از وقوع 
اين آتش سوزى ها در ذهنم شكل گرفت اين بود 
كه چند نفر به طبيعت رفتند و خوش گذراندند. 
احتمالاً چاى آتشى خوردند و جوجه اى به سيخ 
كشيدند تا عصر برسد و موقع برگشت به خانه. آن 
وقت يكى به ديگرى گفته بود:« لازم نيست آتش 
را خاموش كنيم؟» و ديگــرى گفته بود: «نه بابا 
خاموش شده! چيزى نمونده. مى خواى خاكسترها 
رو خاموش كنى؟» و يا شــايد يكى گفته است: 
« آتش را خاموش كنم؟» و ديگرى گفته اســت: 
«بيا ته اين شيشــه كمى آب داره همين را بريز 
خودش خاموش مى شه». و بعد از رفتن دوستان 
طبيعت دوســت ما، بادى وزيده اســت و زغالى 
از اجاق بيرون افتاده اســت و بعد با گرم شــدن 
بوته هاى خشك دور و برش ناگهان آتشى شعله 

كشيده است. 
شعله هايى كه لحظه به لحظه بيشتر شده اند تا 
جايى كه 4000 درخت را نابود كرده اند. براستى 
براى جلوگيرى از اين چند آتش سوزى كه چند 
صد ســاعت براى خاموش كردن آن وقت صرف 

شده چند دقيقه زمان لازم بود؟
تنها و تنها چند دقيقه وقت لازم بود. حالا چندين 
سال بايد صبر كرد تا آن صد هكتار زمين سوخته 
دوباره سبز شود و درختان دوباره درختى بشوند. 
البته بايد ديد در اين آتش سوزى چه موجوداتى 
كه جنگل پناه آن ها بوده است بى خانمان شده اند 
و يــا در آتش غفلت ســوخته اند. بايد ديد چند 
ميليون يا حتى ميليارد تومان از ثروت اين كشور 
سوخته است. اى كاش كمى بيشتر دقت كنيم 
و با غفلت هايمان بيش از اين تيشــه به ريشــه 
طبيعت كشــورمان نزنيم، آن هم وقتى امكانات 

درستى براى دفع آتش سوزى ها نداريم.

اوقات فراغت و پويايى جامعه
ترجمه/ مجيد صوفى:  داشتن كار و استراحت در كنار هم، رمز موفقيت 

انسان هاى موفق است. اما مقوله 
اوقات فراغت، جدا از به بطالت 

گذراندن آن است. 
اوقــات فراغــت و زمينه هاى 
متفاوت گــذران آن، مى تواند 
پيامد هاى متضاد را براى فرد و 
جامعه به همراه داشته باشد. تمام 
افراد پس از گذران مراحل و بازه 

زمانى كار، به استراحت نياز دارند و بهترين حالت در زمان هاى استراحت، 
پرداختن به علايق است كه در نهايت باعث ايجاد انگيزه و شور و نشاط در 

افراد مى شود.
برنامه ريزى هاى فرهنگى، اجتماعى، دينى، ورزشــى و... در پر كردن 
اوقات فراغت افراد و همچنين در تربيت ســالم جامعه نقش مهمى 
دارد. پرداختن صحيح و با برنامــه به اوقات فراغت علاوه بر تأثيرات 
شخصى و فردى چون رفع خســتگى، يادگيرى مهارت و...، به رشد 
هرچه بيشتر جامعه نيز كمك مى كند. اوقات فراغت بهترين زمان براى 
كشف استعداد هاى نوجوانان و آموزش هاى لازم براى شكوفا شدن آن 
است و همچنين به طور غيرمستقيم آموزشى براى مهارت هاى زندگى 

فرد نيز به شمار مى آيد.
نقش والدين در گذران اوقات فراغت فرزندانشان بسيار پررنگ و مهم 
است. آن ها با برنامه ريزى صحيح مى توانند فرزندانشان را از بسيارى 
انحرافــات بر حذر دارند. به عنوان مثال نپرداختن و يا كم توجهى به 
اوقات فراغت نوجوانان سبب درگير شدن آن ها با معضلاتى همچون 

اعتياد، انزوا، وابستگى شديد به فضاى مجازى و... مى شود.
اما در صــورت برنامه ريزى صحيح و توجه خانواده و جامعه به اوقات 
فراغت و زمينه سازى هاى مناســب، باعث ايجاد انگيزه سالم و شور 
و نشــاط در فرد مى شــود كه در نهايت به پويايــى جامعه منتهى 

مى شود. 
والدين بايد نقش مشاور و راهنما را در اين زمينه ايفا كنند و از اعمال 
نظر پرهيز كنند، زيرا با اين كار شرط اصلى مؤثر بودن اوقات فراغت، 
يعنى نبــود الزام را كمرنگ خواهند كرد و آن فعاليت براى فرزندان، 
ديگر همراه با شادى و تفريح و از سر علاقه نيست و آرامش خاطر و 

سلامت روانى را براى آن ها به ارمغان نمى آورد.

زيست بوم

سالم زندگى 

سلامتفضاى مجازى

مهر: پژوهشگران دريافتند قرارگيرى در معرض سرب در سال هاى پيش از دبستان 
به شكل چشمگيرى موجب افزايش احتمال تعليق كودكان از تحصيل يا زندانى شدن 
در طول دوره تحصيل مى شود. پژوهشگران آمريكايى مى گويند كاهش قرارگيرى در 
معرض سرب موجب بروز رفتارهاى ضداجتماعى كمتر شده و ممكن است عامل قابل 

توجهى در زمينه كاهش جرم و جنايت در طول سال هاى آينده باشد.
افراد قرارگرفته در معرض سرب در اوايل كودكى (0 تا 6 سالگى) به احتمال زياد 
داراى مهارت هاى ضعيف فكرى و تكانه هاى روانى، مشكلات توجه، و رفتارهاى 
تهاجمى هســتند. اين خصايص مى تواند منجر به رفتارهاى ضداجتماعى يا 
جنايى در بزرگسالى شــود. اين مطالعه مبتنى بر داده هاى حدود 120 هزار 

كودك متولدشده در ايالت رودآيلند آمريكا است كه از سال 1990 به دنيا آمده اند. سرب، ناشى از سوخت وسايط نقليه است كه در 
فاصله 25 تا 50 مترى از جاده در خاك نيز باقى مى ماند.

«سرب» خطر جرم و جنايت را افزايش مى دهد
 

ايسنا:  مديرعامل شركت ارتباطات زيرســاخت با اشاره به درخواست مجموعه 
دانشگاهى، از رايزنى با دادستانى براى رفع فيلتر دو سرويس بلاگ اسپات و يوتيوب 
خبر داد و گفت: با توجه به حجم درخواست هايى كه بيشتر براى دو سرويس خاص 
بلاگ اســپات كه منبع بزرگى براى به اشتراك گذاشــتن مقالات علمى است و 

همچنين يوتيوب داشتيم، درخواست هايى را به دادستانى ارسال كرديم.
آذرى جهرمى ادامه داد: موضع دادســتانى اين اســت كه اگــر ما به عنوان 
مجرى بتوانيم نظام كنترل خطوط قرمز را پياده سازى كنيم، مخالفتى با اين 
مســئله نخواهند داشــت. با توجه به اين كه برخى از اين سايت ها به صورت 
رمزى هســتند و قابليت فيلترينگ هوشــمند ندارند، اين كار شايد در قالب 

مذاكره با سرويس دهنده يا استفاده از راهكارهاى ديگرى انجام شود. وى گفت: اين درخواست بايد در دستور كار كارگروه براى
 تصميم گيرى قرار گيرد.

احتمال رفع فيلتر يوتيوب و بلاگ اسپات براى دانشگاهيان

حيدرى  مســعود  زندگى/   
معينــى     بيمــه تكميلــى 
فرهنگيــان از ســال 89 تحت 
عنوان «بيمه طلايى» به اجرا درآمد و توانست 
بخشــى از دغدغه هــاى درمانــى فرهنگيان 
را پوشــش دهد. اما در اين مســير همواره با 
مشكلاتى مواجه بوده كه ارتقاى بيمه تكميلى 
را به يكى از مطالبات رفاهى اين قشر تأثيرگذار 

در جامعه بدل كرده است.
به عنوان مثال بيمه تكميلى فرهنگيان در سال 
92-91 بــه دليل محدوديت اعتبارى دولت و 
نپرداختن سهم خود، در 50 درصد سهم دولت 
دچار انباشت بدهى نزد شركت بيمه ايران شد. 
بنابراين آموزش و پرورش شــركت بيمه گر را 
تغييــر داد و بيمه تكميلى فرهنگيان از بيمه 

ايران به «بيمه آتيه سازان حافظ » تغيير كرد. 
اين بيمه كه شيوه كار آن با بيمه ايران تفاوت 
دارد و بــه روش ديگرى عمــل مى كند، حق 
بيمه هــا را از طريق آموزش و پرورش دريافت 
مى كند و خسارات را نيز با رسيدگى و اعمال 
نظر شركت، پس از يك دوره زمانى، پرداخت 
مى كنــد. در حالى كه مســئولان آموزش و 
پرورش نظارت مســتقيم اين وزارتخانه را از 
مزاياى اين طرح و موجب كوتاه شدن فرآيند 
رسيدگى و پرداخت خسارت برمى شمارند، اما 
گزارش هاى مردمى بيانگر نارضايتى فرهنگيان 

از وضعيت بيمه تكميلى است.

  بيمه تكميلى سه برابر بيمه سلامت 
هزينه دارد

خانم مشــفق گلســتانى، يكى از فرهنگيان 
مى گويد: چند روز پيش به علت عارضه قلبى 
در يكى از بيمارستان هاى دولتى بسترى شدم 
و پس از طى روند درمانى باتوجه به داشــتن 

بيمه تكميلى، رســيد 78هــزار تومانى براى 
تسويه حساب به من دادند كه به پيشنهاد يكى 
از كاركنان حسابدارى بيمارستان، درخواست  
كردم بيمــه تكميلى را براى من لحاظ نكنند 
و تنها با اســتفاده از دفترچه بيمه سلامت با 
پرداخت 25هزار تومان از بيمارستان مرخص 

شدم.
وى مى افزايد: اگر مى خواستم از بيمه تكميلى 
اســتفاده كنم بايد ســه برابر هزينه پرداخت 
مى كردم و تازه بعد از يك ماه و كسر فرانشيز 

30درصدى به مابقى پول خودم مى رسيدم.
ســعيدى از فرهنگيان باســابقه هم از روند 
و ميــزان پرداخت بيمــه تكميلى گلايه مند 
اســت و مى گويد: مبلغ 400هزار تومان براى 
تهيه عينــك پرداخت كردم، بيش از 6مرحله 
به پزشــك، عينك ساز، نماينده بيمه مستقر 
در اداره آمــوزش و پــرورش و كارشــناس 
بيمه آتيه ســازان حافظ مراجعه كردم و با در 
دست داشتن نسخه پزشــك، فاكتور و خود 

عينك با صرف مدت چهار ماه توانستم مبلغ 
50هزارتومان حق عينك را از بيمه بگيرم! در 
حالى كه هزينه رفت و آمد من در اين كلانشهر 

خيلى بيشتر از 50هزار تومان شد. 

  شايد به حقمان برسيم
خانم حسن پور يك فرهنگى از خانواده شاهد 
است. وى از شرايط نامطلوب بيمه تكميلى در 
آموزش و پرورش انتقــاد مى كند و مى گويد: 
چند سال پيش در آموزش و پرورش استخدام 
شدم، چون همســرم فرهنگى است من هم 
تحت پوشش بيمه تكميلى فرهنگيان بودم و 
اين روند تا چهار سال ادامه داشت و همچنان از 
همسرم حق بيمه كسر مى شد تا اينكه متوجه 
شدم حق بيمه تكميلى من توسط بنياد شهيد 
پرداخت مى شود! بنابراين اقدام به قطع بيمه 
تكميلى خودم كردم. وقتى خواهان اســترداد 
مبلغ واريزى حق بيمه تكميلى شدم كه توسط 
همسرم در اين چهار سال براى من واريز شده 

بود، هيچ پاسخ روشــنى دريافت نكردم و در 
اين چهار ســال حق بيمــه از جيبمان رفت. 
چرا آموزش و پرورش يك سيستم نظام مند و 
درست ندارد؟ اكنون هم اگر چيزى كه حقمان 
است را فهميديم و اقدام كرديم شايد به حقمان 
برسيم وگرنه آموزش و پرورش خودش اقدامى 
نمى كنــد. در حالى كه ايــن وظيفه آموزش 
و پرورش اســت كه امكانات رفاهى را به طور 

يكسان براى ما در نظر بگيرد.

  دندان سالم در شخصيت معلم 
اثرگذار است

مهندس ســعادت از ديگر فرهنگيان، داشتن 
دندان سالم در دهان را براى يك معلم كه در 
حضور دانش آموزا ن صحبت مى كند، خيلى با 
اهميت مى داند و مى گويد: سخنان معلمى كه 
دنــدان خراب دارد يا هر روز از درد دندان رنج 
مى برد و يا در دهان خود دندان ندارد چندان 
بــه دل دانش آموزان نمى نشــيند؛ در حالى 
كه داشــتن دندان سالم در شخصيت معلم و 
اثرگذارى كلامش بســيار مؤثر است.  اين در 
حالى اســت كه به دليل پرداخت نشدن حق 
ويزيت و هزينه هاى دندانپزشكى از سوى بيمه 
آتيه ســازان حافظ، بيشتر معلمان كه نياز به 
اقدام هاى دندانپزشــكى دارنــد، از مراجعه به 

پزشك خوددارى مى كنند.
گفت و گوى گزارشــگر ما با حــدود 40نفر از 
فرهنگيان و تماس هاى تلفنى شمارى از اين 
عزيزان با روزنامه، بيانگر اين اســت كه بيشتر 
آنان از نحوه پرداخت هاى بيمه تكميلى و زمانبر 
بــودن آن گلايه مند و به دليل نبود پوشــش 
خدمات دندانپزشكى كه قبلاً تا سقف 200هزار 
تومان پرداخت مى شد و اكنون قطع شده است، 

از خدمات اين بيمه ناراضى هستند.

انتقاد معلمان از نبود پوشش هاى مناسب بيمه تكميلى

بيمه طلايى فرهنگيان عيارى ندارد

10
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نگاهى به فيلم سينمايى «رگ خواب» ساخته حميد نعمت االله

داستان سقوط يك فرشته

حذف 1/5ميليون نفر
 از پوشش بيمه سلامت

جامعه: نايب رئيس كميسيون بهداشت و درمان مجلس شوراى اسلامى، درباره حذف 
تعدادى از بيمه شدگان بيمه سلامت با انجام آزمون وسع، گفت: واقعيت آن است كه منابع 

دولت در حوزه درمان محدود است و اين كمبود منابع بيمارستان ها ...

3000737274
سامانـه پيامكى 
صفحه زنـدگى

انتقاد  ها، پيشنهاد  ها و ايد  ه 
هاى خود   را از طريق  اين 
پيامك  به صفحه زندگى 

ارسال فرماييد  .

هواداران پرسپوليس من را شگفت زده كردند
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فرهنگ

کوتاه و خواندنی

تسنیم: مدیرعامل مؤسســه خانه کتاب از آغاز ثبت نام طرح تابستانه کتاب از 
امروز خبر داد و گفت:  بودجه این طرح با افزایش ۵۰ درصدی روبه رو شده است.

مجید غلامی جلیسه با بیان این که طرح تابستانه کتاب با تغییراتی روبه رو خواهد 
بود،  گفت: نیاز بود تا چندین اقدام مقدماتی انجام شود تا طرح را با کیفیت بهتری 
برگزار کنیم. یکی از این مباحث، بودجه بود که با عنایت ســیدعباس صالحی، 
معاون فرهنگی وزارت ارشــاد و سایر مسئولان معاونت با افزایش نسبتاً خوبی 

نسبت به سال گذشته همراه شد.

افزایش ۵۰ درصدی بودجه تابستانه کتاب 

ایسنا: دنیس مک کوئل از اساتید بنام حوزه ارتباطات جمعی و رسانه، پنج شنبه 
گذشته در سن 82سالگی درگذشت. حسین افخمی،  دانشیار ارتباطات دانشگاه 
علامه طباطبایی در یادداشــتی به مناسبت درگذشت وی نوشت: از مک کوئل 

تاکنون سه اثر به فارسی ترجمه شده است. 
می تــوان گفت خواننده ایرانی از اوایل ســال های ۱۳8۰ با این دســته از آثار او 
به صورت ترجمه آشنا شده است، هرچند استناد منابع علمی دانشگاهی در ایران 

به آثار او پیشینه ای طولانی تر دارد.

نظریه پرداز بزرگ علوم ارتباطات درگذشت

مهر: وزیر علوم درخصوص مطرح شدن استیضاح وی گفت: این موضوع مطرح 
بشود، نشود؛ کی به کی است. محمد فرهادی در حاشیه مراسم بهره برداری نسل 
سوم شبکه ملی کشور گفت: برنامه ما این است که قبل از سال ۹8 تمام مراکز 
علمی، تحقیقاتی و دانشگاه ها به شبکه علمی متصل شوند. وی با بیان این که از 
سال ۹۴ کار شبکه علمی نسل سوم شروع شد، تصریح کرد: رشد کمیت تولید 
علم ایران در ســال 2۰۱۶ به حدود ۱۹ درصد رسید که در بین 2۵ کشور برتر، 

رشد نخست را داشته است.

واکنش جالب وزیر علوم به استیضاح

نمره خوب رئیس به عملکرد بنیاد 

بودجه بنیاد سعدی حداقلی است

 مهر: رئیس بنیاد سعدی با اشاره به گذشت چهارسال از تأسیس این بنیاد، عملکرد آن را در گسترش زبان 
فارسی در جهان با توجه به بودجه اندکی که به آن تخصیص می یابد، موفق ارزیابی کرد. غلامعلی حدادعادل 
در نشســت خبری هشــتاد و چهارمین دوره دانش افزایی زبان فارسی در پاسخ به این سؤال که با توجه به 
گذشت چهارسال از تأسیس بنیاد سعدی، در حال حاضر زبان فارسی در مقایسه با حدود ۱۰ زبان پرگویشور در جهان از 
چه جایگاهی برخوردار است؟ و آیا شما به اهدافی که تدوین کرده اید، نزدیک شده اید یا خیر؟ گفت: واقعیت این است که 
ما کار مقایسه ای به این شکلی که شما مدنظرتان است، انجام نداده ایم؛ این که مثلاً زبان خودمان را با سایر زبان ها تطبیق 
دهیم و بگوییم فلان رتبه را در میان زبان های مختلف کسب کرده ایم. وی اضافه کرد: اولاً بنیاد سعدی کار خودش را تازه 
شروع کرده و دوم این که ما با محدودیت های مالی مواجهیم؛ بنیاد سعدی در شرایط خاصی از حیث منابع درآمدی دولت 
تشکیل شد و به آن میزان که بودجه مورد نیاز است، اعتبار در اختیار ما قرار نمی گیرد. وی ادامه داد: بنیاد سعدی موفق 
بوده است؛ نشانه  آن هم آثاری است که تألیف، تدوین و منتشر کرده است؛ کما این که اگر بودجه ما را با بودجه مؤسسات 
خارجی مشابه در بعضی کشورهای دیگر که برای گسترش زبانشان فعالیت می کنند، مقایسه کنید، تصدیق خواهید کرد که 
هنوز راه درازی در پیش داریم تا به وضع مطلوب برسیم. بودجه بنیاد سعدی یک بودجه حداقلی است و در چنین شرایطی 
ما سعی می کنیم با حداکثر صرفه جویی، بیشترین بهره وری را از این بودجه داشته باشیم. باقر سخایی، معاون اداری و مالی 
بنیاد سعدی نیز گفت: بنیاد سعدی در دوره شروع فعالیت خود با مشکلات مالی از ناحیه دولت مواجه بود و آن زمان بودجه 
چندانی به این بنیاد تخصیص نمی یافت. سال گذشته حدود 7میلیارد تومان به عنوان بودجه برای بنیاد سعدی تصویب شد، 
اما حدود 82 درصد آن را به ما دادند که در مقایسه با بنیادهایی مانند بنیاد یونس امِره و بنیادهای مشابه بسیار کم است.

خبر روز

خبر

پیوند کتاب و معارف رضوی 
ارزش جشنواره رضوی را چندبرابر می کند

مهر: محســن پرویز ســخنگوی انجمن قلم درباره جایگاه جشنواره 
کتابخوانی رضوی در حوزه ترویج کتابخوانی گفت: موضوع کتابخوانی 
همواره از موضوعات مورد تأکید مقام معظم رهبری است؛ به طوری که 
ایشان همیشه تأکید می کنند که جامعه، به خصوص جوان ترها، کودکان 

و نوجوانان نباید با کتاب و کتابخوانی بیگانه باشند. 
سخنگوی انجمن قلم ایران پیوند ترویج کتابخوانی و آشنایی با معارف 
رضوی را دستاورد بزرگ جشــنواره کتابخوان رضوی دانست و گفت: 
در این جشــنواره اگر تنها موضوع کتابخوانی را در نظر بگیریم، معرفی 
کتاب های متقن، مطمئن و آزموده شــده توسط کارشناسان که دارای 
مضامین مفید هستند، کار بسیار ارزشمندی است و پیوند آن با معارف 
رضوی نیز ارزش آن را نسبت به سایر جشنواره های کتابخوانی چند برابر 
می کند. بنابراین می توان این حرکت را گامی موثر در گسترش فرهنگ 

مطالعه در جامعه دانست. 
پرویز با اشــاره به برگزاری ششمین دوره این جشنواره در سال گذشته 
گفت: استقبالی که از این جشنواره در سال گذشته صورت گرفت بیش 
از تصور ما بود و این حجم عظیم از شرکت کنندگان تضمینی برای ادامه 

آن و مشوقی برای اجرای دقیق تر در سال جاری خواهد بود.

 فرهنگ/ زهــره کهندل   نهمین اجلاس 
مجمع عمومی  اتحادیه رادیــو و تلویزیون های 
اسلامی  دیروز در پایتخت فرهنگی جهان اسلام 
آغاز به کار کرد و در آن بر توجه رسانه ها به جریان 
مقاومت فلسطین به عنوان محوری ترین موضوع 

امت اسلامی  تأکید شد.
به گزارش خبرنگارما، در این اجلاس که با حضور 
2۳۰ عضو از ۳۶ کشــور در سالن همایش های 
صداوســیما مشهد برگزار شــد، علی شمخانی، 
دبیر شــورای عالی امنیت ملی ایران، سیدعمار 
حکیم، رئیس ائتلاف اســلامی  عراق، اسماعیل 
هنیه، رئیس دفتر سیاسی حماس و دیگر مقامات 
کشورهای اسلامی  نسبت به تلاش های استکبار 
جهانی برای به فراموشی سپردن مسئله فلسطین 
در منطقه هشدار دادند و خواستار توجه و تمرکز 

رسانه ها بر این موضوع شدند.
حجت الاسلام و المسلمین علی کریمیان، دبیر 
کل اتحادیــه رادیو و تلویزیون های اســلامی  در 
ســخنانی گفت: امپراطوری رسانه ای که تحت 
سلطه صهیونیست ها و اســتکبار جهانی است، 
تلاش دارد با جنگ نرم، معادلات سیاسی، فکری 
و اقتصــادی خود را بر مردم دنیا و کشــورهای 
اســلامی  تحمیل کند.  وی با بیان این که امروز 
مسئولیت رسانه ها ســنگین تر از گذشته است، 
گفت: اتحادیه رادیو و تلویزیون های اســلامی  با 
الهام از فضای معنوی مشهدالرضا)ع(، برنامه هایی 
را تدوین کرده اســت کــه گامی  مؤثر در تحقق 

اهداف جهان اسلام است.

 رسانه های متعهد هوشیار باشند
دریابان علی شمخانی، دبیر شورای عالی امنیت 
ملی نیز در سخنانی با تأکید بر اهمیت موضوع 
فلسطین در جهان اسلام خاطرنشان کرد: امروز 
مفهوم رسانه دچار دگرگونی شده است، هم در 

کارکرد و هم در تأثیر نفوذ. 
وی بــا تحلیــل وضعیت جریانات اســلامی  در 
منطقه خاورمیانه گفت: هیچ جریان اســلامی 
 حق طلب غیروابســته ای نباید خودش را خارج 
از حیطه حمایت جمهوری اسلامی  ایران بداند. 

شاخص سنجش وابستگی به جریانات اسلامی، 
میزان قرابت آن تفکر اسلامی  به موضوع محوری 
مقاومت یعنی مســئله فلســطین است. سنجه 
تشخیص حقانیت هر کشــور اسلامی، مسئله 
فلسطین است. موصل نیز با همین اندیشه آزاد 
شد. به گفته او، امروز دشمن، جهان اسلام را در 
دو راهی سکولاریسم و تکفیری قرار داده است، 
درحالی که جریان اسلام ناب به هیچ یک از این دو 
راه ختم نمی شود و اتحادیه رادیو و تلویزیون های 
اسلامی  باید از دریچه رســانه روی این موضوع 
متمرکز شود. شمخانی گفت: برخی کشورهای 
منطقه با دیپلماسی غلط به دنبال این هستند که 
موضوع فلســطین را به موضوع ثانوی در جهان 
اســلام تبدیل کنند. با دشــمن ائتلاف تشکیل 
می دهنــد و ۴۰۰میلیــارد دلار هزینه می کنند 
که بگویند اســرائیل، دشمن اصلی جهان اسلام 
نیست. رسانه متعهد باید دربرابر این تفکر غلط 

بایستد.

شــمخانی با تبریک آزادســازی شهر موصل به 
مرجعیت دینی، دولت و ملت عراق تصریح کرد: 
مقاومت در عراق و ســوریه  نشان داد که امنیت 
کالایی نیســت که با خریدر اسلحه و جزیره و با 
دلارهای نفتی به دست بیاید بلکه امنیت تنها با 
مجاهدت و  فداکاری و اتکا به ظرفیتهای بومی 
حاصل می شود. وی خاطر نشان کرد: تنها دلیل 
حضور مستشاری ایران در عراق و سوریه در واقع 

به دلیل دفاع از محور مقاومت و مقابله با عناصر 
تروریستی و تکفیری است که در جنگ نیابتی 
دشــمنان ، تبدیل به سیاهی لشکر آنان شده و 

خون مردم بیگناه را به زمین می ریزند.
دبیــر شــورای عالی امنیت ملی کشــورمان به 
رســانه های اســلامی  توصیه کرد کــه موضوع 
مناســک حج و اجتمــاع اربعیــن را در صدر 
اخبارشان قرار دهند و افزود: تجمع 2۰میلیونی 
اربعین فقط تجمع اسلامی  و شیعی نیست، بلکه 
تجمع همه کسانی است که قصد مبارزه با ظلم 
را دارند و این مناسک باید به جریانی علیه رژیم 

صهیونیستی تبدیل شود.

 ایران دوست واقعی ماست
سیدعمار حکیم، رئیس ائتلاف ملی عراق نیز در 
سخنانی به اهمیت موضوع فلسطین اشاره کرد و 
گفت: این اجلاس در مقطع مهمی  ازنظر زمانی در 
منطقه برگزار می شود و با توجه به شرایط کنونی 

عراق و پیروزی های پی درپی مســلمانان، از امام 
رضا)ع( استعانت می جوییم تا این تحولات به نفع 
جهان اسلام باشد. به باور او، وحدت یک شعار و 
رؤیا نیست، بلکه راه عملی برای همه مسلمانان 
است و رسانه ها باید نقش وحدت آفرینی داشته 
باشــند.  او از سیدحسن نصرالله به عنوان یکی از 
الگوهای وحدت بخش در جهان اسلام یاد کرد و 
افزود: رسانه ها بایستی از مسئله فلسطین به عنوان 

اصلی ترین مسئله جهان اسلام سخن بگویند.
رئیس ائتــلاف ملی عراق خاطرنشــان کرد: ما 
دوستان واقعی خودمان را پیدا کردیم و جمهوری 
اسلامی، دوست و حامی  ما در آزادسازی موصل 
بود. او ادامه داد: دشمن تلاش می کند که اسلام 
را تهدیدی برای جهان معرفی کند، با استفاده از 
امکانات بسیاری در تلاش است که از ایران، یک 
دشمن ساختگی بسازد و از اسرائیل یک دوست 
ساختگی برای کشورهای منطقه. هراس از روزی 
می رود که برخی کشــورهای منطقه با اسرائیل 

هم پیمان شوند و نباید بگذاریم چنین شود. 

 ارتباط ویدیویی از غزه 
رئیس دفتر سیاســی حماس هم در سخنانی از 
مسلمانان سایر کشورها خواســت تا با دخالت 
بیگانگان در فلســطین مقابله کنند. اسماعیل 
هنیه در ارتباطی ویدئویی گفت: در مرحله بسیار 
حساسی هستیم که تلاش زیادی برای از میان 
 بردن آرمان فلسطین می شود تا فلسطین از آرمان 

مرکزی جهان اسلام کنار گذاشته شود.
وی با اشاره به این که همه باید نسبت به مصوبات 
اجلاس اتحادیه رادیو و تلویزیون های اســلامی  
متعهد باشند، گفت: مسئله فلسطین باید به عنوان 
یک اولویت اصلی در این اجلاس مطرح شود. باید 
وحدت را به صورت عملی به جهانیان نشان دهیم 

تا به اهداف والای اسلامی  خود برسیم.
هنیــه تصریح کرد: از جمهوری اســلامی  ایران 
به خاطر ایستادگی همیشــگی درکنار مقاومت 
اســلامی  و مردم فلسطین تشکر می کنم و برای 
همه شما آرزوی توفیق دارم و امیدوارم یکدیگر را 

در قدس شریف ملاقات کنیم.

شمخانی در اجلاس اتحادیه رادیو- تلویزیون های اسلامی:

 امنیت کالا نیست که با دلار نفتی بشود آن را خرید

صنایع فرهنگی

مدیرعامل بنیاد بازی های رایانه ای:
سامانه ملی بازی های رایانه ای راه اندازی می شود

 فرهنگ/ صباکریمی   نشســت خبری »برنامه هــای بنیاد ملی 
 »TGC « بازی های رایانه ای در ســال ۱۳۹۶ و آخرین تحولات رویداد
 با حضور حسن کریمی قدوسی، مدیرعامل بنیاد ملی بازی های رایانه ای  

روز گذشته برگزار شد.

در ابتدای این نشست، کریمی قدوسی با اشاره به برنامه های بنیاد ملی 
بازی های رایانه ای و تفکیک آن در سه بخش اظهار کرد: برنامه های ما 
به سه بخش حمایت، نظارت و جریان سازی تقسیم می شود و این سه 

مقوله ای است که برنامه  های بنیاد براساس آن ها شکل می گیرد.
وی در ادامــه افزود: در بخش حمایت، ما از ســال گذشــته مقدمات 
لازم را برای ایجاد حمایــت از گروه های مختلف آغاز کردیم که کارها 
در نهایت شــفافیت باشد و هر شــرکتی با هر رتبه ای که دارد بتواند 
طی شرایط مشــخصی از امکانات بنیاد استفاده کند. تدوین این هرم، 
حمایت شهریورماه امسال انجام می شود و در پایین ترین بخش این هرم 
دانشجویانی هســتند که در حوزه های بازی قصد ادامه تحصیل دارند. 
درکنار آن چند برنامه دیگر هم داریم، ازجمله برپایی صد کلاس سطح 
یک و دو، برگزاری آزمون از ۶۰ نفر و پذیرش 2۴ نفر که  این برنامه در 
نوع خود یک دوره بسیار تخصصی در حوزه بازی سازی است. همچنین 
2۰ کلاس به صورت آنلاین و دوره های دانش تا مهارت در دانشگاه درکنار 
2۴ کارگاه ملی بازی سازی برگزار می شود، ضمن این که در تلاشیم تا به 

۵ استان برتر نمایندگی انیستیتوی ملی بازی سازی را بدهیم.
کریمی قدوسی تأکید کرد: همچنین چهار رویداد تجربه بازی ساز داریم 
که هدفش ارتباط و شبکه ســازی بین بازی سازان است. ازسوی دیگر 
محتوای آموزشــی هم دغدغه ماســت و بر همین اساس 2۰۰ ساعت 
محتوای آموزشی داریم که در سایت آکادمی بازی قرار داده می شود و 
اپلیکیشن آن هم به زودی در دسترس قرار می گیرد. همچنین قرار است 
از 2۰ بازی موبایل به ارزش ۹۰۰ میلیون تومان و ۴ بازی صادرات محور 
بــه ارزش ۱۵۰ میلیــون تومان حمایت کنیــم. مدیرعامل بنیاد ملی 
بازی های رایانه ای در بخش دیگری از سخنان خود تصریح کرد: دو اتفاق 
مهم افتاده است که یکی راه اندازی سامانه ملی بازی های رایانه ای کشور 
است که طی آن تمام اتفاقات الکترونیکی می شود و دیگری بازنویسی 

اقدامات بنیاد است. 

آنچه می خوانید

اســماعیل هنیــه رئیــس دفتر 
ارتباطــی  در  حمــاس  سیاســی 
ویدئویی با این اجلاس از جمهوری 
اسلامی  ایران به خاطر ایستادگی 
همیشگی درکنار مقاومت اسلامی 

 و مردم فلسطین تشکر کرد
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گزارش خبری

در نشست نقد و بررسی فیلم »آلماگل« 
در مشهد بیان شد

فیلم سازی کارخانه تفکر است
 هنر/ تکتم بهاردوست  در ادامه سلسه نشست های فیلم های گروه 
هنر و تجربه، اولین جلســه نقد و بررســی بعد از ماه مبارک رمضان به 
نمایش و نقد فیلم مستند »آلماگل« اختصاص داشت. این جلسه شامگاه 
شنبه با حضور فرشاد فرشته حکمت )کارگردان( و مهدی رضاخانی )مدیر 

تولید( در محل سینما هویزه برگزار شد.

در ابتدا کارگردان درباره علاقه اش به سینما گفت: من طرفدار سینمایی 
نیستم که تماشــاچی فیلم را بشنود. ســینما امروز بسیار پردیالوگ و 
پرگفت وگوســت و ما به ازِای تصویری در آن نمی بینیم. تعریف سینمای 
ناب و تجربه هایی که فرمالیســت ها انجام دادند، این بود که سینما را از 
ناخالصی ها جدا کنند. آن ها حتی ادبیات و قصه گویی را هم جزو سینمای 

ناب نمی دانستند و برای سینما شأنیت جداگانه قائل بودند.
وی افزود: سینما صدسال بیشتر ســن ندارد، ولی می بینید که نزدیک 
به هشتادســال است که دارند بحث می کنند که آیا سینما هنر-صنعت 
است یا هنر؟ من طرفدار نوعی از سینما هستم که همه چیز را تمام نکند. 

به نظرم این پیروزی سینماگر نیست که همه سالن را پر کند. 
این استاد دانشگاه و پژوهشگر هنر، سینما را بستری برای ارائه تفکر عنوان 
کرد و گفت: تفکری که در ســینما مخاطب را آزار بدهد هم نوعی تفکر 
است. من طرفدار سینمایی هســتم که به تماشاگر اجازه بدهد فیلم را 
بسازد و ادامه دهد. من وقتی اسب تورین را تماشا می کنم، آزار می بینم، 

ولی لذت  بخش است.
فرشــته حکمت درباره شخصیت نقاش فیلمش و آشنایی با او گفت: در 
تحقیقاتم به این نقاش برَخوردم و نقاشــی هایی که در فیلم می دیدید، 
متعلق به ایشان بود. او در ادامه به عنوان مشاور و مترجم ما از زبان ترکمنی 
به فارسی ما را همراهی می کرد و متوجه شدم که از خطوط هندسی برای 
نقاشی استفاده می کند که من در طراحی لباس  و معماری، آن ها را دیده 
بودم و شکل آیینی داشت. هر تابلویی که می کشید، یک ساعت هم زمان 
نمی برد و دست تندی در نقاشی کردن داشت. چندسال بعد از تحقیقاتم، 
فیلم »چه رؤیایی هایی که نمی آیند« را تماشا کردم که چطور از نقاشی 
و رنگ ها اســتفاده کرده بود و این فضا برای ساختن این فیلم خیلی به 
من کمک کرد. حکمت همچنین در پاســخ به این ســؤال که آیا هنوز 
هم به نمادها و نگرشی که در فیلم ارائه دادید، اعتقاد دارید یا نه؟ گفت: 
مسلماً من نفر اولی نبودم که در این فضا کاری را ساختم، ولی واقعاً اگر 
بخواهم دوباره این فیلم را بسازم، هشتاد درصدش تغییر می کند، چون 
الان نگرش هایم تغییر کرده اســت.  او درباره نشــانه هایی که در فیلم از 
آن استفاده کرده، توضیح داد: »آلماگل« اسم یک دریاچه خیلی معروف 
است. من دیدم این موضوع می تواند خیلی کمک مان کند تا این سیبی 
که دارد غلت می خورد، بتواند خودش نمادی از سفر باشد و بتوان با نگاهی 

نشانه شناسانه از آن استفاده کرد.

 عواملی را انتخاب کنید که آشپزی هم بلد باشند!
مهدی رضاخانی در ادامه و در توضیح تجربیات تولید فیلم مستند گفت: 
بچه هایی که همراه ما بودند، عاشــق این قصه بودند و خیلی بی حاشیه 
تلاش می کردند که کار به ســامان برســد. به هرجهت انتخاب آدم ها و 
توانایی هایشان مهم و کلیدی است. خود ما آنجا تقریباً همه کار می کردیم. 
توی یک صحنه نیاز بود لباسی دوخته شود، خب من بلد بودم، فقط ابزار 
نداشتیم. رفتم برای چند ساعت چرخ خیاطی قرض کردم و کار راه افتاد. 
البته پیش می آمد یک جاهایی که به خاطر نبود اهل فن، گیر می کردیم. 
برای همین می خواهم بگویــم در چنین کارهایی به خاطر بودجه کمی 
 که در اختیار داریم باید تیمی  را انتخاب کنیم که ترجیحاً همه کاری بلد 
باشند، حتی آشــپزی.  فرشته حکمت درباره سکانس آلاچیق و انتخاب 
موسیقی آن ادامه داد: زمانی که سکانس آلاچیق را می گرفتیم، جَوی ایجاد 
شــده بود که من یادم رفت پشت دوربین هستم و حتی فراموش کردم 
که کات بدهم. این تأثیر آن صدای گریه ای بود که توسط ساز نی نواخته 
می شد. این ساز که نوعی از نی است را اولین بار در بندر ترکمن دیدم و با 
خودم گفتم چقدر شبیه صدای گریه بچه است. این موسیقی در دمای  زیر 
صفر، در آن لحظه که داشتیم ضبط می کردیم، بچه ها را منقلب کرده بود.

هــنر

در قالب جشنواره حقوق بشر آمریکایی 

نمایش آثار هنری ضد آمریکایی در تهران

 هنر/ محمدعلی میرزایی   نشســت خبری دومین جشــنواره هنری و همایش بین المللی حقوق بشر 
آمریکایی با حضور مصطفی آجرلو، دبیر جشنواره، در سالن امیرحسین فردی حوزه هنری برگزار شد. در این 
نشست آجرلو درخصوص جشنواره و محوریت آن گفت: در تیرماه سال 1394 مقام معظم رهبری موضوع 
»حقوق بشر آمریکایی« را مطرح کردند و گفتند خوب است 7 تا 12 تیرماه به دلیل جنایت هایی که آمریکایی ها در این 
فاصله زمانی انجام داده اند، به نام »هفته حقوق بشر آمریکایی« مطرح شود. بنابراین تصمیم بر این شد که در سالگرد این 
موضوع، فعالیت های هنری در این زمینه انجام دهیم. وی با بیان این که در بخش بین المللی هم در 10کشور نمایشگاه 
و نشست های تخصصی با این موضوع برگزار شد، افزود: بخش های موشن گرافیک، ایپوگرافی، پوستر، کاریکاتور و نمایش 
رادیویی در بخش داخلی و پوستر و کاریکاتور در بخش بین الملل از دیگر بخش های این جشنواره است و آثار تولیدشده را 
به صورت رایگان در اختیار رسانه ها ازجمله صداوسیمای جمهوری اسلامی ایران قرار دادیم. وی گفت: هدف ما از این کار 
این بود که این جشنواره تعامل خوبی را با مردم برقرار کند. در سطح شهر و میادین هم با سازمان زیباسازی شهرداری 

تهران رایزنی هایی داشتیم تا آثار هنری در این زمینه برای مردم نمایش داده شود.
وی درخصوص میهمانان و اختتامیه جشنواره خاطرنشان کرد: مراسم اختتامیه از چند بخش تشکیل شده و ما از میهمانانی 
ازجمله دکتر محسن رضایی، دکتر علی اکبر ولایتی، مهندس عزت الله ضرغامی و دکتر کدخدایی و حجت الاسلام خاموشی 
رئیس ســازمان تبلیغات اسلامی و آقای محسن مؤمنی شریف رئیس حوزه هنری دعوت به عمل آورده ایم. همچنین در 
مراسم اختتامیه از هنرمندانی که در این زمینه آثار فاخری تولید کردند، تقدیر و تجلیل به عمل خواهیم آورد که دو تن از 

آن ها، استاد اسفندیار قره باغی و نیز آقای پرویز شیخ طادی کارگردان برجسته کشورمان هستند.

خبر روز چهره - خبر

فارس: درحالی که تابه حال فقط دو قســمت از مجموعه تلویزیونی »ایستاده در 
غبار« به روی آنتن رفته، با واکنش های متفاوتی همراه بوده است. محمدحسین 
مهدویان کارگردان فیلم در اینستاگرام خود نوشت: خیلی ها می پرسند چرا حرفی 
از نسخه سریال ایستاده در غبار نزدم؟ پاسخش خیلی ساده است. چیزی که هنوز 
خودم ندیده ام را به کسی توصیه نمی کنم. در همین حال ذوقی، مدیر روابط عمومی 
مؤسسه اوج در پاسخ به وی نوشت: ما هم به سیاق بقیه برنامه هایمان به صداوسیما 

تعهد دادیم که یک سریال جذاب به نام ایستاده در غبار برایتان کنار گذاشته ایم. 

اختلاف نظرها درباره نسخه تلویزیونی »ایستاده در غبار«

باشگاه خبرنگاران جوان: پزشک معالج تهیه کننده فیلم سینمایی »اخراجی ها« 
از روند درمان و زمان ترخیص او خبر داد. دکتر قدیانی پزشــک معالج  کاسه ساز 
درباره روند درمانی این تهیه کننده سینما و تلویزیون گفت: با توجه به روند خوبی 
که در شیمی درمانی آخر پشت سر گذاشتیم، وضعیت جسمانی حبیب الله کاسه ساز 
رو به بهبود است. بدنشان نسبت به هفته های گذشته علائم خوبی به دارو نشان 
داده است. فکر می کنم در آینده نزدیک و تا سه، چهار روز دیگر مرخص شود. این 

درمان ها تا زمان رسیدن به بهترین نتیجه ادامه خواهد داشت.

کاسه ساز به زودی مرخص می شود

هنر: ســید مرتضی میرباقری معاون سازمان صدا و سیما در نشستی خبری با 
خبرنگاران، توهین به نمایندگان مردم در رســانه ها را در جریان نشست خبری 
ســریال »زیر پای مادر«، اشتباه دانست و گفت: برگزاری آن جلسه غیر حرفه ای 
بود و تذکری جدی درباره این موضوع به تهیه کننده سریال داده شد. به گزارش 
خبرنگار ما وی درباره مناقشات اخیر درباره برنامه کلاه قرمزی نیز گفت: مالکیت 
کلاه قرمزی در اختیار صدا و سیماست. ما علاقه مند به حل مسئله کلاه قرمزی 

در مسیر ضوابط هستیم و گره کار با مصاحبه های ژورنالیستی حل نمی شود.

عوامل »زیرپای مادر« تذکر گرفتند

 هنر/ رضا اســتادی  آنچــه این روزها در 
سینمای ایران با عنوان »فیلم های پرُمخاطب« 
شناخته می شود، آثاری عمدتاً با مضمون طنز 
و کمدی اســت که در روایت داستان و قصه ای 
عمدتاً آشــنا و تکرارشده، چند متلک سیاسی، 
تعــدادی شــبهه افکنی، چند نقــد و تحلیل 
سطحی را چاشــنی کار می کنند و عمدتاً هم 

به فروش هایی میلیاردی دست پیدا می کنند.
البتــه بایــد توجه داشــت که شــوخی های 
نیمه جنســی هم بخش تکرارشــونده دیگری 
در این قبیل فیلم هاســت که عمدتاً به »نمک 
کار« تعبیــر می شــود و این روزها در بیشــتر 
فیلم هایــی کــه روی پرده رفته اند، می شــود 
نمونه هایــی از آن ها را دیــد. این که مخاطب 
امروز از تماشــای ریختن چــای داغ در فلان 
جای بازیگر به خنده می افتــد یا از حضور دو 
بازیگــر در خانه و لمس بدنــی آن ها به وجد 
 می آیــد، موضوعی اســت که نشــان از یافتن 
»رگ خــواب« مخاطب ایرانی توســط برخی 
فیلم سازان دارد و ظاهراً دستگاه های فرهنگی 
مسئول هم نسبت به این وضعیت انعطاف لازم 
را دارند که چنیــن صحنه هایی را در تبلیغات 

رسانه ای این محصولات بگنجانند. 
بعضــی وقت ها آدم شــک می کند کــه واقعاً 
مسئولان شورای نظارت، این فیلم ها را قبل از 

صدور مجوز دیده اند یا نه؟!

 یادآوری دهه 60 نوستالوژیک
در چنین شرایطی فیلمی  مانند »رگ خواب« 
به تعبیر واقعی »اثری خاص« به حساب می آید؛ 
فیلمی  که به شــدت یادآور ســینمای حسی و 
نوستالوژیک دهه 60 اســت که زمانی در اوج 
خود، فیلم هایی مهم، دوست داشتنی و در عین 

حال مخاطب پسند تهیه می کرد. 
رگ خواب قصه ساده و سرراستی دارد؛ قصه ای 
که به شــکل های مختلف در ســینمای ایران 
تکرار شــده است، قصه ای که یک وجه آن »زن 
مطلقــه« و وجه دوم آن »مرد عاشق پیشــه« 
است که به واسطه چاشنی »عشق« به یکدیگر 

گره می خورنــد و ماجراهایی را خلق می کنند. 
نمونه های فراوانی از این نوع قصه را می توان در 
سینمای ایران سراغ گرفت و حتی در دوره ای 
مشخص، تولید چنین فیلم هایی یک »مُد« رایج 
در سینمای ایران بود، اما »رگ خواب« به جای 
تمرکز بر ماجراها و اتفاق های هیجان انگیزی که 
می تواند در چنین چهارچوبی رخ دهد، تلاش 
کرده اســت تا به لایه های شخصیتی قهرمان 
اصلی اش »مینا« رســوخ کند و شمایلی از یک 
زن آسیب دیده و شرایط هولناک چنین زنانی 
را بعد از طلاق به تصویر بکشــد؛ موضوعی که 
به واســطه حضور لیلا حاتمــی  در این نقش و 
تــلاش او برای خلق تصویــری ملموس از این 
شخصیت، به شــدت تأثیرگذار و جذاب از کار 
درآمده است و می تواند به عنوان فیلمی  شاخص 
از این گونــه از ســینمای اجتماعی در ذهن ها 

ماندگار شود. 

 هوشیاری کارگردان در انتخاب
»حمید نعمت الله« سازنده رگ خواب، بستری 
شهری را برای روایت داستان خود انتخاب کرده 
اســت؛ یعنی دقیقاً همان جغرافیایی که در آن 
به واسطه تضادهای فرهنگی میان زنان و مردان، 
پدیده طلاق رشــد عجیبی دارد. سرآمد شهرها 

نیز در کشورمان تهران است که به گفته مسئولان 
و آمارهای غیررســمی،  از هر سه ازدواج یکی به 
طلاق منجر می شــود. در فیلم اشاره ای به علت 
طلاق مینا از همسرش نشده است. موضوع فیلم 
هم ایجاب نمی کند که از این زاویه به قصه نگاه 
شــود. داستان از جایی آغاز می شود که مینا در 
شرایط جدید بعد از طلاق، به دنبال یافتن شغل 
و مکانی برای زندگی اســت و در این مســیر با 
جوانی به نام »کامران« آشــنا می شود که قرار 

است ناجی او باشد. 

 غافلگیری تماشاگر
انتخــاب بازیگری مانند »کوروش تهامی« جای 
هیچ شــک و شــبهه ای را باقی نمی گذارد که 
کامران به عنوان دوســت مینا قرار است همدم 
مناسبی برای او باشد. مخاطب در حین ارتباط 
میان این شــخصیت ها احتمــالاً منتظر وقوع 

قصه ای عاشقانه است که با پایانی خوش و خوب، 
تماشــاگر را با حجم بالایی از انرژی از سینما به 

بیرون بفرستد. 
حتی غیبت های گاه و بی گاه کامران هم شک و 
شبهه ای در مخاطب ایجاد نمی کند که ممکن 
است احتمالاً کاسه ای زیر نیم کاسه باشد. فیلم 
این وجه از ماجرا را با خونســردی کامل روایت 
می کنــد. حتی کامران به جز ســیلی محکمی  
که از زن صاحب رســتوران می خورد هم بابت 
کاری کــه انجام داده، تنبیه نمی شــود. گویی 
این نوع از سوءاستفاده از زنان مطلقه هم عرفی 
پذیرفته شده در جامعه است که ازسوی طبقات 

مختلف نیز پذیرفته شده است.

 یک آفرین مخصوص برای لیلا حاتمی
البته کارگردان هوشــمندانه به ســراغ محاکمه 
کامــران و نشــاندن او در مقام متهــم نرفته و 
درعوض بخــش مهمی  از فیلــم را به نمایش 
توان بازیگری لیلا حاتمــی  اختصاص داده که 
بــا هنرمندی تمــام، اوج اضمحلال و ســقوط 
شــخصیتی این چنینی را به تصویر می کشــد 
و از بخــش مهمــی  از فیلم به عنــوان محملی 
برای نمایش میزان آســیب پذیری بالای چنین 
شــخصیت هایی بهره می گیرد؛ ســقوطی که 
گویی پایانی برای آن متصور نیســت و علاوه بر 
آســیب دیدگی عاطفی می تواند تا جایی پیش 
رود که شــخصیتی با وجاهت لیــلا به فردی 

کارتن خواب تبدیل شود.
نوشتن درباره جنبه های فنی و احیاناً هنری فیلم 
»رگ خواب« فایده چندانی برای مخاطب ندارد. 
فیلم تمام تلاش خود را صرف کرده تا تصویری 
ملموس و حســی از قهرمان خود ارائه دهد. این 
تصویــر تکان دهنده در ذهن مخاطب می ماند و 
حتی می تواند تماشــاگری را که بر سر دوراهی 
طلاق ـ فرق نمی کند زن یا مرد ـ ایستاده، متنبه 

کند. 
اگر علاقه مند به تماشای آثاری به جز آنچه قریحه 
رایج سینمای ایران ترویج می کند هستید، دیدن 

این فیلم را از دست ندهید.

نگاهی به فیلم سینمایی »رگ خواب« ساخته حمید نعمت الله

داستان سقوط یک فرشته

آنچه می خوانید

اگــر علاقه مند به تماشــای آثاری 
به جز آنچه قریحه رایج ســینمای 
ایــران ترویج می کند هســتید و 
دوســت دارید فیلمــی متفاوت 
از فیلم های رایج سینمارا تماشا 
کنید، دیدن این فیلم را از دست 

ندهید
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خط حقوقى

خط مشاوره 

ديگرى  فرد  چكِ  پشت  اگر 
را امضا كنيد، ممكن اســت 
به  چك  وجه  همه  پرداخت 

گردن شما بيفتد؟
پرسش مخاطب درباره امضا كردن 

پشت چك فرد ديگر اين است:
با عرض ســلام بنــده كارمند 
هستم وضامن يك نفر در بانك 

شده ام ولى ايشان قسط وام را پرداخت نكرده ومتوارى شده. ضامن دوم بازارى 
مى باشد كه فقط يك برگه چك داده كه من هم پشت آن را امضا كرده ام. بانك 
از ما شــكايت كرده. وكيل بانك مى گويد امكان اينكه بانك تمام مبلغ را از تو 
بگيرد زيادتر است؛ چون تو حقوق بگير هستى. آيا واقعاً همين طور است؟ چكار 

مى توانم بكنم تا بانك بدهى را از هر دو ضامن بگيرد؟
- پاسخ كارشناسان: 

 در قانون تجارت در خصوص اسناد تجارى از جمله چك مسئوليت تضامنى 
پذيرفته شــده است لذا چون چك موضوع ســؤال مغايرتى با مقررات قانون 
تجارت ندارد، بانك مذكور، در انتخاب خوانده و طرح دعوى مطالبه وجه كل 

چك به طرفيت هر يك از صادركننده و ضامن مخير است.

مراحل فروش خودرو:
۱- تنظيم مبايعه نامه:

درج مشــخصات كامل ماشين، 
قيمــت مــورد توافق و ســاير 
توافقــات براى زمــان تعويض 

پلاك و انتقال سند.
2- تعويض پلاك خودرو:

فك پلاك خودرو و نصب پلاك 
جديد، از طريق حضور طرفين، 
يا حضور يك طرف با وكالت از 

طرف ديگر يا حضور يك شخص سوم با دو وكالت از دو طرف.
3- انتقال سند رسمى خودرو:

انتقال سند رسمى خودرو، در دفترخانه اسناد رسمى، از طريق حضور طرفين، 
يا حضور يك طرف با وكالت از طرف ديگر يا حضور يك شــخص سوم با دو 

وكالت از دو طرف

روزنــــامــــه  صـــبــح  ایـــــران

خط قرمز
12

خط قرمز: كارآگاهان پايگاه چهارم پليس آگاهى تهران 
بزرگ موفق به دستگيرى متهمى شدند كه در پوشش مدير 
يك بنگاه املاك اقدام به كلاهبردارى هاى سريالى مى كرد.

17 اســفند ماه خانمى با مراجعه به كلانترى 127 نارمك 
به مأمورين اعلام كرد توسط مدير يك بنگاه املاك به نام 

«املاك ياس» مورد كلاهبردارى قرار گرفته است. 
با تشــكيل پرونده مقدماتى با موضوع «كلاهبردارى» و به 
دســتور بازپرس شعبه شانزدهم دادسراى ناحيه 4 تهران ، 
پرونده جهت رســيدگى در اختيار پايــگاه چهارم پليس 

آگاهى تهران بزرگ قرار گرفت. 
* اظهارات مالباخته 

شاكيه با حضور در پايگاه چهارم پليس آگاهى در اظهاراتش 
بــه كارآگاهان گفت: چندى پيش در ميان نيازمندى هاى 
روزنامه... به آگهى اجاره يك واحد مســكونى با شــرايط 
مناسب در منطقه تهرانپارس برخورد كردم. با شماره تماس 
داخل آگهى تماس گرفته و متوجه شدم شماره تماس يك 
بنگاه در خيابان مسيل جاجرود است؛ به بنگاه املاك ياس 
در خيابان ياس رفته و در آنجا مدير جوان بنگاه مدعى شد 
كه واحد مسكونى اش را با شرايط وديعه كامل در منطقه 
تهرانپارس اجاره مى دهد؛ پس از بازديد واحد مســكونى 
مذكور، قولنامه اجاره ساليانه را تنظيم و مبلغ داخل قرارداد 
را نيز (با شــرايط رهن كامل منزل) به حساب مدير بنگاه 
واريز كردم؛ پس از آن خانه به من تحويل داده شــد و من 

پس از گذشت چند روز به آنجا اسباب كشى كردم. 
مالباختــه در خصوص نحــوه اطلاع از كلاهبــردارى به 
كارآگاهان گفت: مدت كوتاهى از اجاره خانه توســط من 
نگذشته بود كه يك روز زنگ خانه به صدا درآمد؛ شخصى 
خودش را صاحبخانه معرفى كرد! و عنوان داشت كه خانه را 
با شرايط پرداخت كرايه ماهيانه به مبلغ دو ميليون تومان به 
مدير بنگاه اجاره داده است؛ با اطلاع از اين موضوع ، به بنگاه 

ياس رفتيم امــا بنگاه تعطيل بود؛ آنزمان بود كه فهميدم 
مورد كلاهبردارى قرار گرفتم. 

*تحقيقات پليسى 
بــا توجه به محتويات پرونده ، كارآگاهان در اولين اقدام به 
بنــگاه املاك ياس در خيابان مســيل جاجرود رفته و در 
همان تحقيقات اوليه اطلاع پيدا كردند كه اين بنگاه كمتر 
از دو ماه در اين محل فعاليت داشته و پس از آن نيز تعطيل 
شده است؛ در تحقيقات از مالك واقعى اين محل مشخص 
شد شخصى به نام «فرشاد. الف» (30 ساله - مدير متوارى 
بنگاه) اين مغازه را به عنوان مغازه رنگ فروشى اجاره كرده؛ 
در ادامه مشخص شد كه بنگاه ياس نيز فاقد هرگونه مجوز 

قانونى از سوى صنف اتحاديه املاك تهران است. 
در ادامه رسيدگى به پرونده ، با بررسى سوابق «فرشاد. الف» 
مشخص شد او از مجرمين سابقه دارى است كه در طول 
5 سال گذشته بارها به اتهام كلاهبردارى ، سرقت ، جعل و 

صدور چك بلامحل دستگير و روانه زندان شده و آخرين 
بــار با تأمين قرار قانونى از زندان آزاد و از آن زمان متوارى 

شده است. 
*دستگيرى متهم 

كارآگاهان پايگاه چهارم آگاهى با بررســى سوابق «فرشاد. 
الف» اقدام به شناســايى آخرين مخفيگاه وى در منطقه 
تهرانپارس كرده ، در تحقيقات پليسى اطلاع پيدا كردند كه 

وى از اين مكان متوارى شده است. 
ســرانجام با انجام اقدامات ويژه پليسى ، آخرين مخفيگاه 
«فرشــاد. الف» در منطقه افسريه شناســايى و در مورخه 
1396/3/4 دستگير و به پايگاه چهارم پليس آگاهى منتقل 

شد. 
متهــم در همان تحقيقات اوليــه صراحتا به كلاهبردارى 
از شــاكى پرونده و همچنين چنديــن فقره كلاهبردارى 
مشابه اعتراف و عنوان داشت: پس از شناسايى واحدهاى 
استيجارى با شرايط پرداخت كرايه ماهيانه ، آن ها را اجاره 
مى كردم و پــس از آن آگهى اجاره همان ملك را اينبار با 
شرايط رهن كامل در روزنامه ها چاپ مى كردم؛ به همين 
شيوه و شگرد و دركمتر از چند ماه توانستم چندين خانه 
را به چندين نفر اجاره داده و ده ها ميليون تومان بدســت 

بياورم. 
سرهنگ كارآگاه فخرالدين افراسيابى ، رئيس پايگاه چهارم 
پليس آگاهى تهران بزرگ ، با اعلام اين خبر گفت: با توجه 
به اعتــراف صريح متهم به كلاهبردارى هاى مشــابه و با 
بررسى پرونده هاى مشــابه ، كارآگاهان موفق به شناسايى 
تعداد ديگرى از شــكات و مالباختگانى شدند كه توسط 
مدير بنگاه املاك ياس و دقيقا به اين شيوه و شگرد مورد 
كلاهبردارى قرار گرفتــه بودند و متهم پرونده نيز پس از 
مواجهه حضــورى ، صراحتاً به كلاهبــردارى از اين افراد 

اعتراف داشته است.

رنگ فروشى كه در بنگاه قلابى شهروندان را سياه مى كرد
قتل يك تن 

در نزاع خيابان پنجتن
خط قرمز: درگيرى دو جوان در خيابان پنج تن مشهد 

به قتل يكى از آن ها انجاميد.
غروب روزيكشنبه بود كه صداى فرياد چند جوان بلند 
شد ؛ جر وبحث آن ها اندك اندك به حالت فيزيكى رسيد 
و آن ها كه غرور جوانى جاى صبر و گذشــت برايشــان 
نگذاشــته بود با هم گلاويز شدند. مردم از اطراف شاهد 
ماجراى ايــن دعواى خيابانى بودند اما كســى جرئت 
نداشت وارد شود و ميانجيگرى كند. ناگهان درميانه اين 
درگيرى جسمى براق نمايان شد كه طرفين به سمت 
هــم حواله مى كردند. در يكى از همين رفت و آمدهاى 
جسم برنده و براق رگ گردن و دست راست طرف دعوا 

دريده شدو خون فوران كرد.
مردمى كه اندكى احســاس مسئوليت داشتند با 110 
تماس گرفتند اما از پليس هنوز خبرى نبود؛ زمانى كه 
جسم خونين جوان روى زمين پهن شد مردم با اورژانس 
ارتباط گرفتند تا شايد منجى اين جوان شوند اما آن ها 
زمانى رسيدند كه ديگر خونى و جانى در بدن او نمانده 

بود. به همين سادگى يك قتل در خيابان پنجتن مشهد 
رقم خورد و حال ايــن مأموران پليس حاضر درصحنه 
بودند كه با قاضى ويــژه  و اكيپ صحنه قتل درتماس 
بودند تا دستورات لازم براى شناسايى و دستگيرى قاتل 
صادر شود. درهمين راستا پليس مشهد گزارش داد كه 
غروب روز يكشنبه مرد جوانى در خيابان پنج تن مشهد 
و در جريان يك نزاع از ناحيه گردن و دســت راست در 
پى اصابت شى نوك تيز مجروح شد و در ادامه به علت 

خونريزى زياد جان خود را از دست داد. 
با گــزارش اين قتل به پليــس 110 بلافاصله مأموران 
كلانترى 38 مشهد در محل حاضر شده و موضوع را به 

بازپرس ويژه قتل نيز اعلام كردند. 
سرهنگ محمد بوستانى رئيس پليس مشهد گفت: با 
دستورات تخصصى مقام قضائى جسد به پزشكى قانونى 
منتقل شد و پليس با توجه به سرنخ هاى موجود جوانى 

25 ساله اى را به عنوان متهم به قتل دستگير كرد.
وى بيان كرد: با دستورات مقام قضايى كارآگاهان پليس 
آگاهى خراسان رضوى تحقيقات خود را براى كشف علت 

و چگونگى قتل ادامه خواهند داد.

خط عبرت

خط قرمز- ســعيد كوشافر: عامل 6فقره كلاهبردارى از افراد سالخورده 
با برداشت غير مجاز شناســايى و دستگير شد. ماجرا از جايى آغاز شد كه 
پيرمرد درصف عابر بانك بود او به درستى نمى توانست شماره ها را بخواند و 
سرعت عمل داشته باشد. جوان پشت سر هم دايم از او مى خواست سريعتر 
كارش را انجام دهد او از جوان خواست كه كمكش كند و جوان بعد از مدتى 
كلنجار شدن با دستگاه عابربانك گفت كه متأسفانه آنقدر هول شده كه به 
اشتباه پول را به حساب پيرمرد ريخته است... اوراهم كلى سرزنش كرد كه 
اگر اينقدر طولش نمى داد او حواســش جمع بود. جوان يك برگه واريز پول 
را هم دســت پيرمرد داد كه نشــان مى داد پولش را به اشتباه به حسابش 
ريخته است و پيرمرد ناچاركارتش را به جوان داد تا اين اشتباه اصلاح شود. 
لحظاتى بعد جوان كارت را برگرداندو يك برگه ديگر دست پيرمرد داد كه 
نشــان مى داد همان مبلغ ازحساب پيرمرد كسر شده است. اما بعد از رفتن 
جوان وقتى پيرمرد خواست از حسابش پول بردارد با پيام نداشتن موجودى 
مواجه شد. او يكبارديگر و بادقت به برگه اى كه جوان دستش داده بود خيره 
شد... او اشتباه بزرگى مرتكب شده بود و اگر چه تمام اين اشتباه در شمارش 
يك صفر اتفاق افتاده بود اما بجاى 40 هزار تومان 400هزارتومان ازحسابش 
كسرشده بود. اين شگرد كثيف جوان پيرمرد را به دادسرا كشاند تااز اين شياد 
جوان شكايت كند. شكايتى كه اورا به پليس رهنمون شد. جايى كه رئيس 

آگاهى استان خراسان رضوى مى گويد: با دريافت مرجوعه قضايى از سوى 
مردى سالخورده مبنى بر كلاهبردارى با برداشت غير مجاز موضوع در دستور 
كار تيمى از كارآگاهان اداره مبارزه با جعل و كلاهبردارى پليس آگاهى قرار 
گرفت.  سرهنگ رزمخواه گفت: در بررسى اظهارات  مالباخته مشخص شد 
در خيابان پيروزى هنگام انجام عمليات بانكى با دســتگاه عابر بانك مردى 
جوان به بيان اينكه مبلغ چهار ميليون ريال را اشــتباه به حساب وى واريز 
كرده و با نشان دادن برگ رسيد بانكى او را اغفال و پس از برداشت مبلغ اعلام 
شده از حسابش و متوارى شدن اين فرد متوجه مى شود كه هيچ تراكنشى 
صورت نگرفته اســت. وى افزود: در حين رسيدگى به اين پرونده چند مرد 
سالخورده ديگر نيز به پليس آگاهى مراجعه و اذعان داشتند كه مردى حدود 
30 ساله با ترفندى شبيه به شاكى رديف اول از آن ها كلاهبردارى كرده كه 
با راهنمايى شــكات چهره فرضى متهم ترسيم و دستگيرى وى در دستور 
كار قرار گرفت. كارآگاهان اداره مبارزه با جعل و كلاهبردارى پليس آگاهى 
با يكسرى تحقيقات گسترده پليسى متهم را شناسايى و در محدوده جاده 
كلات در اقدامى غافلگيرانه وى را دستگير كردند. متهم در بازجويى هاى به 
عمل آمده تاكنون در مواجه با شــش نفر مالباخته به كلاهبردارى از آن ها 
به مبالغ بين 4 تا 5 ميليون ريال اعتراف كرد. كه با هماهنگى مقام قضايى 

تحقيقات از متهم براى كشف ديگر جرايم احتمالى ادامه دارد.

شگرد 
كثيف دزد 

جوان براى 
سرقت از 
پيرمردها 



خط بين الملل

مرگ خونين 13 مسافر روس 
در تصادف آتشين اتوبوس 

خط قرمز: بر اثر برخورد يك دســتگاه اتوبوس مسافربرى با كاميون در منطقه 
تاتارستان روسيه 13 نفر جان باختند.  اين حادثه شب گذشته به وقوع پيوست كه 
بر اثر اين تصادف ابتدا اتوبوس مسافربرى واژگون و سپس آتش گرفت. در ميان 
كشته شدگان دو كودك خردسال نيز به چشم مى خورد. در اين حادثه 12 نفر از 
مسافران اتوبوس نيز به شدت مجروح و به بيمارستان هاى منطقه منتقل شده اند.

عروس جوان 
زندگى 170 سرنشين هواپيما را نجات داد 

خط قرمــز: زيركى يكــى از 
مســافران هواپيمايى وابسته به 
شــركت هواپيمايــى «يونايتد» 
آمريكا، جان 170 سرنشين اين 

هواپيما را نجات داد. 
زيركــى يكــى از سرنشــينان 
هواپيماى بوئينگ «767-300» 
«يونايتد»  هواپيمايى  شــركت 
آمريكا در حساس ترين لحظه 

جان 170 سرنشــين اين هواپيما را كه عازم شهر ونيز ايتاليا بود، نجات داد. 
روســيه اليوم در گزارشى نوشت: رسانه هاى مختلف آمريكايى و بين المللى 
روز شــنبه اعلام كردند كه خانم راشــال كه همســرش نيز او را در اين سفر  
همراهى مى كرد، با ديدن نشت شديد سوخت از يكى از بال هاى هواپيما در 
باند فرودگاه نيويــورك، اين موضوع را فوراً به خدمه هواپيما گزارش داد و به 
اين ترتيب با توقف فورى اين هواپيما و لغو اين پرواز جان 170 سرنشين آن 
نجات داده شد. راشال و همسرش مايك تازه ازدواج كرده اند و براى گذراندن 
ماه عسل قصد داشتند به شهر ونيز ايتاليا سفر كنند اما اين سفر به تاخير افتاد.

بوكسور ديوانه زنش را كشت 
خط قرمز: بوكسور مشهور انگليسى در پى جر و بحث و درگيرى با همسرش، 
با ضربات مشــت وى را كشت.  بوكسور مشهور بريتانيايى كه در چند برنامه 
تلويزيونى قديمى نيز نقش هاى كليدى داشته روز گذشته توسط افسران پليس 
اسپانيا به جرم قتل همسرش بازداشت شد. بنا بر گزارش هاى پليس اين زوج 
در اسپانيا زندگى مى كردند و جسد قربانى «دانا كولى » 47 ساله همسر سابق 
اين بوكسور نيز توسط افسران پليس در آپارتمانى در منطقه موگان پيدا شده 
اســت. گفتنى است اين زوج مدتى بود كه از يكديگر جدا شده و قاتل پس از 
ملاقاتى كه در خانه قربانى با وى داشــته با او درگير شــده و اين زن را به باد 

كتك گرفته است.

13

راز كله قند مشكوك 
در فرودگاه امام لو رفت

خط قرمز: با هوشــيارى مأموران گمرك حوزه 3 فرودگاه 
امام خمينى(ره) مقدار 2406 گرم ترياك از داخل كله قند 

كشف و ضبط شد.
اين مقدار تريــاك به طرز ماهرانــه اى در داخل كله قند 
جاسازى شده و سپس با همان شكل قبلى و با ترفندهاى 
مختلف به حالت اوليه درآمده بــود اما مأموران گمرك با 

هوشيارى كامل اين محموله ترياك را كشف كردند.
بر اساس تازه ترين گزارش دفتر اطلاعات منطقه اى سازمان 
جهانى گمرك (RILO) گمرك ايران در كشف انواع مواد 

مخدر رتبه نخست را كسب كرده است.
گمرك ايران در مبارزه و كشــف انواع مواد مخدر سنتى و 
صنعتى، قرص هاى مخدر و روان گردان ها و پيش ســازها 
بهترين عملكرد را در مقايســه با ديگر گمركات داشــته 
است. اين در حالى است كه كشورهاى هنگ كنگ، ژاپن و 

نيوزيلند رتبه هاى بعدى را به خود اختصاص داده اند.
 (RILO) مركز اطلاعات منطقه اى سازمان جهانى گمرك
عملكرد گمركات در بخش كشف تخلفات و مبارزه با قاچاق 
ساير كالاها را نيز ارزيابى و اعلام كرده كه از اين نظر گمرك 

ايران پس از كشور ژاپن رتبه دوم را كسب كرده است.

زن جوان، گوشى قاپ
 آزادشهر بود

خط قرمز: زن 32 ساله كه در بلوار آزادشهر و بلوار امامت 
مشهد گوشى قاپى مى كرد شناسايى و دستگير شد.

جانشين فرماندهى انتظامى مشهد با اعلام اين خبر گفت: 
تيم هاى گشــت نامحســوس كلانترى سجاد در پيگيرى 
پرونده گوشــى قاپى هاى خيابانى توسط زنى جوان، فردى 
را به عنوان مظنون تحت نظر قرار دادند. سرهنگ على اكبر 
حسين پور افزود: مأموران كلانترى سجاد در اين مأموريت 
ضربتى، زن جوان را دقايقى پس از گوشــى قاپى و در حال 
فرار دســت گير كردند. وى اظهار داشت: اين زن ۳۲ ساله 
كه مطلقه اســت در اعترافات خود گفت در مناطق غربى 
مشهد به خانم هايى كه در كوچه و خيابان با گوشى تلفن 
خود سرگرم گفت وگو بودند نزديك شده و با قاپيدن گوشى 
آن ها به صورت پياده پا به فرار گذاشته و متوارى شده است. 
سرهنگ حسين پور خاطر نشان كرد: تحقيقات از زن جوان 
در حالى ادامه دارد كه او مالخر اموال مسروقه را نيز به پليس 

معرفى كرده است.

خط خبر
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نقشه شوم دختر و پسر جوان براى دزدى همه اموال دو مرد خارجى
خط قرمز- سعيد كوشافر: پسر جوانى كه با همكارى 

دو دوستش و البته طعمه قراردادن يك دختر جوان اقدام 

به سرقتهاى حيله گرانه از شهروندان ايرانى و بويژه طرفدار 
تبعه ديگر كشورها مى كردند، سرانجام دستگير شدند.

ماجــرا از جايى شــروع مى شــود كه دو تبعــه يكى از 

كشورهاى همسايه كه عرب زبان است از طريق مرزهاى 

غربى وارد كشورمان مى شوند، آنها تصميم مى گيرند براى 

زيارت و البته سياحت سرى هم به شهر مشهد بزنند. آنها 

در شهر اهواز بودند كه با خانمى ميانسال آشنا شدند، اين 

خانم مدعى بود كه پسرى جوان دارد كه در مشهد زندگى 

مى كند و بخاطر همين مى تواند راهنماى خوبى براى اين 

دو مرد عرب زبان باشــد كه تابحال به مشهد نيامده و با 
اين شهر آشنايى ندارند.

دو تبعه خارجى كه به حرف هاى زن ميانسال اعتماد كرده 

بودند از او خواستند كه با پسرش هماهنگى كند و زن هم 

در تماس تلفنى از پسرش خواست تا مقدمات اسكان اين 

دو مــرد عرب زبان را فراهم كند به گونه اى كه بتوانند با 

هزينه كمتر امكان اقامت بيشترى در شهر را داشته باشند، 

او سپس از پسر جوان خواست تا زمينه حضور آنها براى 

زيارت را فراهم كرده و امكان بازديد از مكانهاى توريستى 
و گردشگرى مشهد و اطراف آنرا براى آنها مهيا كنند.

پس از اين بود كه دو تبعه خارجى با خيالى آسوده و از 

طريق هواپيما راهى مشــهد شدند، طبق قرار بايد پسر 

20 ساله در فرودگاه به پيشواز آنها مى آمد، كه همينطور 

هم شد، پســر جوان در سالن خروج فرودگاه منتظر دو 

مــرد عرب زبان بود. پس از احوالپرســى گرم با اين دو 

تبعه خارجى آنها را سوار بر خودرو كرده و به مكانى كه 

براى اقامتشان تدارك ديده بود رهنمون شد، اين مكان 

نه هتل بود و نه هتل آپارتمان و نه حتى مســافرخانه، 

بلكه اين جوان 20 ســاله براى ايــن دو مرد عرب زبان 

خارجى يك خانه مسكونى در محدوده بلوار طبرسى را 
مهيا كرده بود.

*نقشه سرقت
دو روز از اقامت دو مرد خارجى در مشــهد گذشته بود، 

آنها پس از زيارت از پســر جوان خواستند كه مكان هاى 

گردشگرى و توريستى شــهر را هم به آنها نشان دهد و 

پسر جوان با كرايه خودرو آنها را به نقاط مختلف شهر و 
ييلاقات حومه مشهد مى برد.

در اين بين پسر جوان كه با دخترى 30 ساله آشنا شده 

بــود، گاهى اوقات اين دختر را هم همراه خود و دو تبعه 

خارجى به نقاط گردشگرى و ديدنى شهر مى برد و همين 

مسئله سبب شد تا دختر جوان با دو مرد عرب زبان آشنا 
شود.

او گاهى اوقات كه براى برخى امور از آنها جدا مى شــد، 

مى گذاشت تا دختر 30 ساله با مردان عرب زبان حسابى 
گرم بگيرد و حرف بزند.

اما ماجرا از جايى شروع شد كه روز سوم، صبح پسر جوان 

20 ســاله به همراه دو دوستش به خانه محل اسكان دو 

مســافر خارجى رفتند. آنها پس از وارد شــدن در خانه 

مشاهده كردند كه دختر جوان در آن خانه با دو مرد عرب 
زبان تنها مشغول گفت و گوست.

پسر جوان و دوستانش ناگهان شروع به داد و فرياد كردند 

و چنان خود را از حضور دختر جوان در محل اسكان دو 

مسافر خارجى عصبى نشان دادند كه آنها احساس خطر 

كرده و هر لحظه احتمال دادند كه اين سه مرد عصبانى 
بلايى سر آنها بياورند.

پســرهاى جوان در حاليكه دختر را به شــدت شماتت 

مى كردند فرياد مى زدنــد كه اين دختر در اين خانه چه 

مى كند؟ و همين امر باعث شــد تا دو مرد عرب زبان به 
سرعت محل اسكان را ترك كنند.

پســر 20 ساله و دوســتانش كه دنبال همين موقعيت 

بودند، بلافاصله وارد عمل شده و 1500 دينار، دو حلقه 

انگشترى گران قيمت، دو عدد ساعت ارزشمند و گوشى 

تلفن همراه اين دو مسافر خارجى و همچنين 600 هزار 

تومــان وجه نقد ايرانى و مدارك دو مســافر خارجى را 
سرقت كردند.

*دستگيرى سارقان

مردان مســافر عرب زبان كه حســابى نسبت به تهديد 

جانشان بيمناك شده بودند چاره اى جز توسل به پليس 

نداشتند، آنها با حضور در اولين مركز پليس ماجرا را بازگو 
كردند تا شايد پليس شهر مشهد به فريادشان برسد.

فرمانده انتظامى مشــهد در تشريح عمليات پليس براى 

دســتگيرى سارقان خاطرنشان مى كند: پس از حضور و 

طرح مسئله از سوى دو مرد عرب زبان و اينكه تمام اموال 

همراه و مداركشان از محل اسكان سرقت شده و اكنون نه 

پولى دارند و نه مداركى و مى ترسند به محل اسكان بروند 

مبادا جانشــان تهديد شود، موضوع در دستوركار پليس 
قرار گرفت.

سرهنگ محمد بوســتانى خاطرنشــان كرد: تيم هاى 

تجســس كلانترى رسالت مشــهد وارد عمل شده و با 

بررسى سخنان مالباختگان خارجى به سرنخ هايى رسيدند 

كه بررســى تك تك ســرنخ ها آنها را به محل اختفاى 
متهمان رهنمون مى كرد.

مأموران تجسس كلانترى رســالت بلافاصله وارد عمل 

شدند و با دقت و جديت سرنخ هاى موجود را دنبال كردند 

و در كمتر از 24 ساعت توانستند متهمان پرونده را ردزنى 

كرده و در يك عمليات ضربتى دستگير كنند. آنها سپس 

با كسب دستور قضايى اقدام به بررسى مخفيگاه سارقان 
كرده و موفق شدند اموال سرقتى را هم كشف كنند.

متهمان اكنون در انتظار دادرسى و حكم دادگاه هستند 

و دو مسافر عرب زبان خارجى نيز با خاطره اى از ترس و 
وحشت مشهد را به مقصد كشورشان ترك كردند.

خط قرمز: برازجان شــب گذشته شاهد 
دو جنايت هولناك بود كه سناريوى آن با 
شليك گلوله به مغز قاتل توسط خودش 
پايان يافت.  سردار حيدرعباس زاده رئيس 
پليس اســتان بوشهر در تشريح اين خبر 
گفت: اواخر شب گذشته فردى، با شليك 
چندين گلولــه فردى را به قتل رســاند 
سپس جسد را در خودرويى در محل پمپ 
بنزين بنداروز رها كرده و از صحنه جنايت 

گريخت.
رئيس پليس استان بوشهر افزود: مجروح 

پس از انتقال به بيمارستان جان باخت.
وى اظهار كرد: كمى پس از اين حادثه 
فردى 37ساله در نزديكى روستاى كلل 
دشتستان به ضرب گلوله كشته و قاتل 

فرار كرد. 
عبــاس زاده تصريــح كرد: بــا حضور 
كارآگاهــان پليس آگاهى شهرســتان 

دشتستان و انجام تحقيقات ميدانى عامل 
هر دو قتل كمتر از يك ســاعت پس از 
حادثه شناسايى و مخفيگاه هاى احتمالى 
وى در شــهر برازجان به كنترل پليس 
درآمد. رئيس پليس استان بوشهر با بيان 
اينكه نا امن شدن محيط شهر برازجان 
براى قاتل باعث فرار وى به سمت شهر 
گناوه شد خاطرنشان كرد: در شهر گناوه 
نيز قاتل كه حضور پليس را هر لحظه به 
خود نزديك تر مى ديد با شــليك يك 
گلوله به سر خود به زندگيش پايان داد.

علت حادثه اختلافات قبلى و شخصى بين 
قاتل و مقتولان بوده و ســلاح بكار رفته 
در هر دو قتل و خودكشــى به همراه 16 
فشنگ در صحنه خودكشى قاتل پيدا شد.

خودكشى قاتل برازجانى پس از دو قتل



در گفت و گوی اختصاصی با قدس

هواداران پرسپولیس من را شگفت زده کردند
 فوتبال  حمیدرضاعرب  جذب گادوین منشــا ازسوی 
باشگاه پرسپولیس زمانی مهم تر جلوه می کند که مهدی طارمی از 
این تیم جدا شود. با رفتن طارمی قطعا پرسپولیس به یک مهاجم 
گلزن نیاز دارد که احتمالا منشا می تواند این نیاز را تامین کند. 
او بازیکن تاثیرگذاری در لیگ شانزدهم بود و حالا با پیوستن به 
پرسپولیس نگاه ها را بیش از پیش به سمت وسوی خود متوجه 

کرده است. 
*تو یکی از بازیکنانی بودی که پیش از نقل و انتقالات 
تکلیــف تیم جدیدت را مشــخص کــردی و حتی 
مسئولان باشــگاه پیکان هم می دانستند مخفیانه با 
باشگاه پرســپولیس به توافق رسیدی. به نظرتو این 
کار حرفه ای بود که قبل از پایان لیگ با پرســپولیس 

به توافق برسی؟
آن هــا از نیــم فصل لیگ شــانزدهم من را می خواســتند. 
تماس های زیادی با مدیربرنامه هایم گرفتند و درخواســت 
جلســه داشتند. مدیربرنامه هایم من را در جریان این ماجرا 
قرارداد و من با آن ها نشستی داشتم و توافق ها شد. البته این 
کار به معنی کم کاری برای پیکان نبود. دیدید که تا آخرین 

روزی که در پیکان بودم تلاش کردم. 
*درپیکان بازیکن موفقی بودی اما اینجایی که انتخاب 
کردی پرسپولیس اســت. فکر می کنی بتوانی همان 

منشای پیکان باشی؟
ما آفریقایی ها به سخت کوشــی و ممارست شهره هستیم. 
از طرفی من شخصا بازیکنی هستم که سعی می کنم هرجا 
باشم خیلی زود خودم را با شرایط آن تیم وفق بدهم. می دانم 
به تیم بزرگی آمدم و مسئولیت سنگینی روی دوشم است اما 

به خودم اطمینان دارم.
*می گویند در قراردادت نوشته شده حتما باید آقای 

گل شوی. این شرط وجود دارد؟
نه چنین شــرطی نیســت و من هــم قولی نــدادم که آقای 
 گل شــوم. تنها قولی کــه دادم این بود که با تمام احساســم 
برای پرســپولیس بازی کنم. من با علاقــه این تیم را انتخاب 
کردم. می دانم پرســپولیس تیم بسیار بزرگی است و هواداران 
بســیاری دارد. من با علم و آگاهی به پرسپولیس آمدم و مدیر 
برنامه هایم توضیحات مفصلی درباره این تیم به من داده است.
*برخورد تماشاگران در اولین روز حضورت در تمرین 

پرسپولیس با تو چگونه بود؟
هیجــان زده ام کردند. البته از قبل پیش بینی می کردم چنین 

جوی حاکم باشد. آن ها اسم من را صدا می زدند. همان جا بود 
که فهمیدم چه بارسنگینی روی دوشم است. پرسپولیس تیمی 
دوست داشتنی و ریشه دار است. امیدوارم بتوانم به خواسته های 

هواداران عمل کنم و مهاجم موفقی برای آن ها باشم.
*در حالی به پرســپولیس آمدی که سیامک نعمتی 
دیگر بازیکن پیکان هم در این تیم است. حضور او تو 

را دلگرم تر می کند؟
ســیامک بازیکن فوق العاده ای است و شــک ندارم که در 
پرســپولیس به بازیکنی بزرگ تبدیل می شود. او در پیکان 
پاس هــای گل زیادی به من داد که تعدادش را از یاد برده ام. 
ســیامک بازیکن خلاقی است و در کنار هم سعی می کنیم 

روزهای خوبی را رقم بزنیم.

*مــی گویند پرســپولیس با تو و طارمــی خط حمله 
وحشتناکی را ایجاد می کند. گرچه احتمال جدایی طارمی 

هست و احتمالا تو دراین تیم تنها خواهی ماند.
مــن یاد گرفتــه ام که فصل به فصل بهتر باشــم. در پیکان 
عددی را ثبت کردم که کافی نبود. باید در پرسپولیس بهتر 
باشم. حالا چه در کنار طارمی که بازیکن بزرگی است و چه 
درغیاب او. من برای خودم اهدافی را ترســیم کردم که باید 
به آن برسم. امیدوارم روزهای خوبی را در این تیم رقم بزنم 

و بهتر از پیکان باشم.
*با ایــن اهدافی که داری پــس حتما این فصل هم 

درصف مدعیان آقای گلی خواهی بود؟
پرســپولیس تیم بزرگی اســت و گل زدن در این تیم مثل 
پیکان نیست.اما من به خودم اطمینان دارم. روزی که به این 

تیم آمدم همه شرایط را سنجیدم.

مخالفت اولیای طارمی با ترانسفرش
ورزش: انتقال طارمی موافقــان و مخالفانی دارد که هر کدام هم 
دلایل خودشــان را برای این نظرها دارند. اما دو مخالف جدی به 
صف مخالفان این انتقال اضافه شــده اند که اتفاقا بسیار قدرتمند 
هســتند. این دو نفر پدر و مادر مهدی هستند که در حال حاضر 
اصلا راضی نیستند مهدی از ایران برود. شاید در نهایت نظر این دو 

نفر بتواند جلوی تصمیمی را که طارمی گرفته بگیرد. 

دربی پخش نمی شود
ورزش: حسین ذکایی ، دبیر شورای سیاست گذاری ورزش صدا و 
ســیما گفت که تاکنون درخواستی برای پخش زنده دربی اروپایی 
پرســپولیس و اســتقلال به این سازمان نرســیده است. تیم های 
اســتقلال و پرسپولیس قرار است ســاعت 22 یکشنبه 25 تیردر 

دیداری دوستانه در بیله فلد آلمان به مصاف یکدیگر بروند.

دوری ۳ ماهه مهاجم استقلال از میادین 
فارس: محســن کریمی، مهاجم اســتقلال حتی در بازی تیمش 
مقابل نســاجی قائمشــهر هم به میدان رفت ولی به نظر می رسد 
این بازیکن می خواهد با عمــل جراحی کتف خود با خیال راحت 
در مســابقات امسال استقلال را همراهی کند. البته کادر فنی تیم 
استقلال هنوز تصمیم خاصی در این مورد نگرفته و باید دید کریمی 
چه زمانی کتف آسیب دیده خود را به تیغ جراحان خواهد سپرد.در 

صورت جراحی او احتمالا 3 ماه از میادین دور خواهد بود.

توفیقی: احتمال حضور رضاییان در استقلال 
زیر یک درصد است!

ورزش: مسئول نقل و انتقالات باشگاه استقلال گفت: اگر من مسئول 
نقل و انتقالات استقلال هستم می گویم با رضاییان مذاکره نکردم و 
هر چه تا حالا مطرح شده در رسانه ها است و ما هم اطلاعاتمان در 
همین حد است. پندار توفیقی گفت: طبعاً وقتی استقلال بازیکنانی 
مثل رابســون و برزای را بیرون از فهرســت دارد و هنوز نتوانسته 
تکلیف آنها را روشن کنیم و هنوز نتوانستیم خروجی های خودمان 
را مشخص کنیم، مشخصاً اولویت ما چنین بازیکنانی مثل رابسون 
هســت، ضمن اینکه ما در جناح راست حیدری و غفوری را داریم. 
ترجیح می دهم در مورد مســئله ای کــه احتمال وقوعش زیر یک 

درصد است حرفی نزنم و بی دلیل ذهن هواداران را درگیر نکنیم.

ستاره شیلی مقابل پرسپولیس 
ورزش: الاهلی به عنوان یکی از باشــگاه های متمول عربســتان 
همانطور که به ســرگی ربروف سرمربی اوکراینی خود وعده خرید 
چند ستاره سرشناس را داده بود بعد از توافق با میگل ولوسو ستاره 
ســابق تیم ملی پرتغال و حال حاضر باشگاه دیناموکیف این بار به 
ســراغ جام کنفدراسیون ها رفت و با ســتاره شماره 10 تیم ملی 
شــیلی و باشگاه ســلتاویگو برای امضای قرارداد 3 ساله به توافق 
رسید.  روزنامه عکاظ عربســتان در خبری پیرامون دومین خرید 
الاهلی نوشت:»نماینده این باشــگاه بعد از مذاکراتی پیش رفته با 
مدیربرنامه های پابلو هرناندز ســتاره 29 ســاله تیم ملی شیلی و 
باشــگاه اسپانیایی برای امضای قراردادی 3 ساله به توافق رسید تا 

الاهلی دومین خرید گرانقیمت خارجی خود را نیز نهایی کند.«

نوراللهی از اول مهر در تمرین سرخ ها؟
ورزش: هافبک پرسپولیس تا پایان تابستان نمی تواند در تمرینات 
سرخپوشــان حاضر شود. رایزنی های مسئولان باشگاه پرسپولیس 
برای بازگشت هر چه سریع تر احمد نوراللهی به تمرینات این تیم 
ادامه دارد اما در صورتی که آنها به نتیجه نرسند این بازیکن تقریبا 

از اول مهر می تواند در تمرین سرخپوشان شرکت کند.
نوراللهی برای اینکه به پرســپولیس برگــردد نیاز به نامه عدم نیاز 
یــگان محل خدمتش دارد این در حالی اســت که 5 ماه از دوران 
خدمت او باقی مانده است. با توجه به اینکه 5 ماه مدت کمی نیست 
این بازیکن نهایتا بتواند 3 ماه از دوران باقی مانده خدمتش را نامه 
عدم نیاز بگیرد و با توجه به این قضیه احتمال حضور نوراللهی در 

تمرینات پرسپولیس از اول مهرماه بیشتر است.

پیشنهاد بازی تدارکاتی یونان به تیم کی روش
ورزش: رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس شــورای اسلامی از 
پیشــنهاد یکی از نمایندگان پارلمان یونان بــرای برگزاری دیدار 

دوستانه فوتبال بین تیم ملی ایران و یونان خبر داد.
محمدرضا پورابراهیمی گفت:در دیدار جمعی از اعضای کمیسیون 
اقتصادی مجلس با نایب رئیس پارلمان یونان و تعدادی از نمایندگان 
پارلمان این کشــور، علاوه بر توافقات صورت گرفته برای گسترش 
مناســبات اقتصادی بین دو کشور بر لزوم ارتقای روابط فرهنگی و 
ورزشی نیز تاکید شد.  رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای 
اسلامی یادآور شد: پیشنهاد یونانی ها برای برگزاری بازی دوستانه 
فوتبال بین تیم های ملی جمهوری اسلامی ایران و یونان از طریق 

وزرات ورزش و جوانان و فدراسیون فوتبال پیگیری می شود.

مازیار زارع در آستانه حضور در نفت  تهران
ورزش: مازیــار زارع که فصل گذشــته در تیم خونه به خونه بابل 
حضور داشت، در آستانه حضور در تیم نفت تهران قرار گرفته است.
زارع که ســابقه بازی در ملوان انزلی و پرســپولیس را در کارنامه 
خود دارد، چند ســال با علی کریمی در پرسپولیس همبازی بود. 
همچنین ســامان نریمان جهان بازیکن فصل گذشته پرسپولیس 

مدنظر علی کریمی قرار دارد.

محمد غلامی شاگرد وینکو شد
ورزش سه: غلامی در فصل گذشته در جمع بابلی ها حضور داشت 
و در این فصل تصمیــم گرفت که کار با وینکو بگوویچ را تجربه و 
زیرنظر او فوتبالش را دنبال کند. او به همراه احمد حسن زاده مهاجم 
فصل گذشته صبا دومین مهاجم باتجربه و لیگ برتری سیرجانی ها 

محسوب می شود. 

ضد حمله

خودزنی تیم لیگ برتری فوتسال
فرش آرا بدون مسابقه بازهم برنده می شود؟

ایسنا: انــگار قرار است تمام حواشی و بی نظمی های لیگ در ابتدای آن اتفاق 
بیفتد و ماجرای لغو بازی ها تبدیل به ســریال دنباله دار شود. بعد از بلاتکلیفی 
تیم هایی مثل هیئت فوتبال قم، پارســیان شهر قدس، آذرخش بندرعباس و 
آتلیــه قم که منجر به لغو چهار بازی در هفته ابتدایی لیگ شــد، اکنون تیم 
شهرداری ساوه با خودزنی مسئولانش و برهم زدن آرامش تیم، وضعیت بحرانی 
پیدا کرده و احتمال لغو بازی اش در هفته دوم وجود دارد. این در حالی اســت 
که بازی این تیم در هفته اول نیز لغو شــده بود. تمرین های شهرداری ساوه از 
یک ماه پیش زیر نظر محســن حســن زاده آغاز شد و بازیکنان مدنظر او نیز 
جذب شدند اما با وجود ثبت قرارداد تمام اعضای تیم، هیئت مدیره باشگاه به 
دنبال تجدید نظر درباره بازیکنان و مربیان تیم هستند. همچنین با وجود اینکه 

شهرداری ساوه باید سه شنبه هفته جاری از فرش آرای مشهد میزبانی کند.

مصلح: به پرسپولیس آمده ام تا بازی کنم
ورزش:   مدافع تیم فوتبال پرســپولیس گفت: می دانم کار ســختی دارم اما به 

پرسپولیس آمده ام که بازی کنم و دوست دارم این تیم سکوی پرتاب من باشد.
شــایان مصلح افزود: به اینجا نیامدم که بخواهم بیرون بنشــینم. شاید برانکو 
صــلاح بداند و از همان روز اول به من بازی دهد یا اینکه با تشــخیص او آرام 
آرام به ترکیب اضافه شــوم اما این موضوع باعث نمی شود تا من از تلاش هایم 
کم کنم.شــما ببینید که بازیکنانی مثل صــادق محرمی و محمد انصاری در 
همین پرسپولیس با وجود جوانی اما با اعتماد برانکو چهره و ستاره شدند و این 
نشان می دهد که اینجا بازیکنان هم می توانند خودشان را نشان دهند. برانکو 
از بازیکنان جوان خیلی خوب بازی می گیرد. مصلح در مورد کتاب شعرش هم 
گفت: راستش را بخواهید باید بگویم حدود 6 سالی می شود که طبع شاعری در 
من رشد کرده و دست به قلم شده ام. شعرهایی گفته ام و بنا دارم نهایتا تا سال 

بعد کتاب اشعارم را چاپ کنم. در این بین علاقه خاصی هم به سعدی دارم!
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تلگرامی

1

   سرمربی تیم ملی زیر 1۷ سال از حضور ایران در سید دو قرعه کشی جام جهانی نوجوانان به میزبانی هند خبر 

داد. عباس چمنیان درباره آغاز تمرینات تیم ملی نوجوانان برای حضور در مقدماتی قهرمانی زیر 16 سال آسیا که  
شهریور ماه به میزبانی ایران در همدان برگزار خواهد شد گفت: از فردا دور نخست تمرینات این تیم با حضور 2۸ 

بازیکن آغاز خواهد شد و ما در دور نخست این بازیکنان را زیر نظر می گیریم.
   هاشم بیک زاده با پیشنهاد دو تیم لیگ برتری مواجه شده است اما این باشگاه ها فقط در صورتی خواهان این 

بازیکن هستند که او سهمیه لیگ برتری به حساب نیاید.
   در حالی که کمتر از یک ماه تا شــروع لیگ برتر هفدهم باقی مانده اســت اما روند بازسازی ورزشگاه 

پارس جنوبی جم همچنان ادامه دارد.
   تیم والیبال بانک سرمایه در مرحله دوم مسابقات قهرمانی باشگاه های آسیا مقابل بایک موتورز چین 

به پیروزی رسید.

  محمد ایرانپوریان مدافع راســت تراکتورسازی پس از طی کردن مصدومیت خود به تمرینات گروهی 

تراکتورسازی اضافه شد.
   به نقل از روزنامه سان وین رونی کاپیتان منچستریونایتد برای خروج از این تیم مبلغ 30 میلیون پوند 

طلب کرده است.
  سایت sdna یونان نوشت: تیم آپوئل قهرمان لیگ قبرس به دنبال جذب مهدی طارمی است البته این 

باشگاه تنها مشتری این مهاجم ایرانی نیست. اگرچه نام طارمی در کنار باشگاه المپیاکوس هم مطرح می شد 
ولی این باشگاه پیشنهاد به طارمی را تکذیب کرد.

  رضا کرملاچعب بعد از جدایی از تیم فوتبال پرسپولیس با استقلال خوزستان به توافق رسید.

  سایت کنفدراسیون فوتبال آسیا در بخش مربوط به نقل و انتقالات تیم های آسیایی، با انتشار تصویری 

از علی کریمی با پیراهن تیم نفت تهران،سرمربیگری وی دراین تیم رابازتاب داده است.

  مک درموت، مربی جدید بدنساز استقلال با عقد قرارداد یک ساله رسما به جمع آبی پوشان پیوست.

  از فصل 1۴/2013 تاکنون، هاکان چالهان اوغلو بیشترین گل را از روی ضربه آزاد به ثمر رسانده است. 
مسی و پیانیچ در رده های بعدی قرار دارند

   هدایت تیم ملی فوتبال قطر به طور موقت به فیلیکس سانچز سرمربی تیم المپیک این کشور واگذار 

شد.
  مجتبی جباری معتقد است رحمتی از یکسری آدم ها رودست خورده  و مهره اش را اشتباهی بازی کرد. 

  فیفا اعلام کرد که تغییر داوران به خاطر اشتباه انسانی بوده است و از ابتدا داوران اروپایی برای دیدار 
نهایی جام کنفدراسیون ها برگزیده شده بودند.

   احمد آل نعمه و ایگور پراهیچ دو مدافع فصل پیش نفت تهران برای فصل آینده فعلا در لیست کریمی 
قرار ندارند.

منوچهری:  اشتباه  
بزرگ من رفتن از 

نفت تهران بود 
مهر: مهاجم نفت تهران با تاکید بر 
اینکه باید به سرمربی نفت کمک کرد 
تا بتواند در لیگ هفدهم موفق باشد، 

گفت: بدون شک کریمی به زودی زیدان آسیا خواهد شد.
امین منوچهری در خصوص پیوستنش به تیم فوتبال نفت تهران گفت: یکی 
از بزرگترین اشتباهات من این بود که از نفت جدا شدم و به راه آهن پیوستم. 
خوشــبختانه نفت اسکلت فصل گذشته اش را حفظ کرده است. با توجه به 
اینکه نفت باید در لیگ قهرمانان هم حضور داشته باشد، بازیکنان خوبی را 
جذب کرده و ســرمربی بســیار بزرگی مثل علی کریمی دارد که می تواند 

تجربیات خود را در اختیار بازیکنان نفت قرار بدهد.

فتح الله زاده: آقای 
افتخاری! به جام های 
پشت سرت نگاه کن

استقلال  پیشین  مدیرعامل  ورزش: 
در پاسخ به اظهارات رضا افتخاری از 
او خواست که زمان عکس گرفتن در 

باشگاه استقلال به جام های پشت سرش خوب نگاه کند.
علی فتــح الله زاده ادامه داد:نصف این جام ها را من گرفته ام. ادبیات افتخاری 
نشــانه ضعف اوست. کارنامه من مشخص است، اگر اینطور نبود که اتحادیه 
فوتبال نه بر اســاس انتخاب، بلکه بر حسب تعداد جام ها و کارنامه، من را به 
عنوان بهترین مدیر بعد انقــلاب انتخاب نمی کرد، بنابراین نیازی نمی بینم 
به هجویات پاســخ بدهم. برایم تعجب آور است که افتخاری پس از شکست 
افتضاح و شرم آور برابر العین امارات، گستاخانه در مورد افراد صحبت می کند. 

تیموریان : از دو تیم 
لیگ برتری پیشنهاد 

دارم
این  که  تیموریــان  آندرانیک  مهر: 
روزها تمرینات اختصاصی را پشــت 
ســر مــی گــذارد درحال بررســی 

پیشنهاداتی است که برای فصل آینده دریافت کرده و عجله ای برای انتخاب 
تیم فصل بعدش ندارد.

کاپیتان پیشــین تیم ملی ایران  دو پیشــنهاد لیگ برتری دارد و به گفته 
خودش در حال سبک سنگین کردن پیشنهادهاست.

تیموریان در رابطه با انتخاب هایش گفت: موضوع فقط مالی نیســت بلکه 
ســعی دارم بهترین انتخاب را داشته باشم و به تیمی بروم که از نظر بازیکن 

هم وضعیت نسبی خوبی داشته باشد.
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ورزشـــی

رونمایی از فهرست معینی
مولتی میلیاردرهای آبی

سینا حسینی: مسعود معینــی که تا ده روز پیش به 
عنوان یکی از اعضای هیئت مدیره اســتقلال شناخته 
می شــد، پس از برکناری از هیئت مدیره ترجیح داد 
در مصاحبه ای از اتفاقات پشــت پرده باشگاه استقلال 
رونمایی کند تا به این شــکل با مدیران فعلی باشگاه و 

مخالفانش تسویه حساب کند.
 او در میان افشــاگری های خود مدعی شد که باشگاه 
استقلال تاکنون بیش از ۸ بازیکن میلیاردی استخدام 
کرده است که این اتفاق با سیاست های اعلامی از سوی 
وزارت ورزش منافات دارد. هرچند معینی برای ادعای 
خود مستندات ارائه نکرده است اما دور از ذهن نیست 
که مســعود معینی کدام بازیکنان را مورد هدف قرار 

داده است.
*حسن بیت سعید

نخستین خرید اســتقلال در زمره بازیکنان میلیاردی 
باشگاه استقلال است، او در گفت و گو با نزدیکان خود 
اعلام کرد که باشگاه استقلال باید مبلغ یک میلیارد و 
سیصد میلیون تومان پرداخت کند در غیر این صورت 
پای میز مذاکره نخواهم نشســت. هرچند استقلالی ها 
برای تخفیف گرفتن اصرار زیادی نشــان دادند اما در 
نهایت با همین رقم این قرارداد امضا شــد تا نخستین 

خرید میلیاردی اســتقلال تهران به 
این ترتیب رقم بخورد.
*داریوش شجاعیان

آبی های پایتخت بــرای خرید این 
بازیکــن نزدیک بــه دو میلیارد و 
هشتصد میلیون تومان هزینه کردند 
که این رقــم در نوع خود بســیار 
سنگین بود و به احتمال فراوان این 

بازیکن گران قیمت ترین بازیکن اســتقلال در فصل 
آتی خواهد بود.
*جابر انصاری

انصاری که ســال گذشــته نتوانســته بود پول خوبی 
دریافت کند، این فصل با پیش کشیدن پیشنهادهای 
داخلی و خارجی مسئولان باشگاه را متقاعد کرد که به 
او مبلغ یک میلیارد و صد میلیون تومان پرداخت کنند 

تا دوباره به عضویت این تیم در بیاید.
*امید ابراهیمی

به گفته مسئولان باشــگاه این بازیکن نسبت به سایر 
پیشنهادها با اســتقلالی ها راه آمده و در قبال دریافت 
یــک میلیــارد و پانصد میلیــون تومان حاضر شــد 

قراردادش را با استقلال تمدید کند.

*سید مهدی رحمتی
دروازه بان تیم فوتبال استقلال هم شرایط مشابه خسرو 
حیدری را دارد، او نیز با امضای قرارداد ســه ســاله با 
استقلال همان مبلغ یک میلیارد و پانصد میلیون تومان 

را دریافت خواهد کرد.
*پژمان منتظری

پژمان منتظری برای حضور دو ســاله اش در باشــگاه 
استقلال نزدیک به سه میلیارد دریافت کرده است تا نام 
او هم در میان ستاره های میلیاردی وجود داشته باشد.

*مجتبی جباری
هرچند مسئولان باشگاه مدعی شدند جباری با رقمی 
بسیار مناسب به عضویت باشگاه در آمده است اما بی 
تردید این بازیکن هم در فهرســت بازیکنان یک و نیم 

میلیاردی استقلال است. 

فوتسال ایران در رده ششم جهان و اول آسیا
ورزش: جدیدترین رده بندی تیم های ملی فوتســال جهان از ســوی سایت 
futsalworldranking اعلام شــد و بر این اساس تیم ملی ایران با 1595 
امتیاز در رده ششــم جهان و اول آســیا قرار گرفت.در این رده بندی، برزیل، 
اســپانیا و روسیه به ترتیب رده های اول تا سوم را در اختیار دارند. نکته جالب 
این رده بندی اختلاف 13 امتیازی ایران با ایتالیا است. شاگردان ناظم الشریعه 
این فرصت را دارند که با کســب نتایج مثبت در مسابقات تدارکاتی پیش رو و 
همچنین بازی های داخل ســالن آسیا در ترکمنستان این اختلاف امتیازی را 

جبران کرده و دوباره به رتبه پنجم جهان باز گردند.
در آســیا نیز بعد از فوتسال ایران، تایلندی ها با اختلاف بیش از 200 امتیازی 

در رتبه دوم جای گرفته اند.

واکنش عالیشاه به حضورش در فجرسپاسی
ورزش: در شــرایطی که باشگاه تراکتورسازی از نقل و انتقالات محروم است، 

شایعاتی مبنی بر حضور عالیشاه در فجرسپاسی منتشر شده است. 
امید عالیشــاه که این روزها در ســکوت و انجام تمرینات اختصاصی به دنبال 
مشخص شدن شرایط خود است در واکنش به این اتفاق گفت: به این شایعات 
توجهی ندارم. من تمرینات اختصاصی ام را پشــت سر می گذارم و تا جایی که 
مشخص اســت بازیکن تراکتورسازی هســتم و ترجیح می دهم در قبال این 

شایعات سکوت کنم.
عالیشاه در پایان گفت: برای هواداران فجرسپاسی و مردم خونگرم شیراز احترام 
زیادی قائل هستم و برای آنها بهترین آرزو را دارم اما در شرایط فعلی تکلیفم 

مشخص نیست و نمی خواهم در این باره صحبتی داشته باشم.

* پله پله به سوی سه جام می رویم 
* نمی دانم چرا می گویند به زودی یک دیدار دوســتانه با تیم اســتقلال 

خواهیم داشت، از نظر من دربی دوستانه نمی شود.
* پس از حضور در پرسپولیس شماره 90 را انتخاب کردم، همیشه نسبت به 

این شماره احساس خوبی داشته ام .
* قرار دادم را به صورت رسمی ثبت کردم تا با خیال راحت تمرین کنم.

Zoom



ايران راه درازى تا موفقيت در المپيك دارد

مربى سابق تيم ملى لهستان:شاهد پيشرفت هاى زيادى در امكانات سواركارى مشهد هستيم
 سواركارى  امير محمد سلطانپور   چند وقتى است كه 
آرام و سخت كوشــانه در حال آموزش به سواركاران مشهدى 
است. مرد لهستانى آنقدر دقيق و  با جديت كار آموزش را زير نظر 
مى گيرد كه گويى اهل همين شهر و ديار است و بايد نسلى نو از 
سواركاران را براى آينده معرفى كند. با «زيبى» كه به دعوت هيات 
سواركارى خراسان ساكن مشهد شده گپى زديم كه ماحصل آن 

را با هم مرور مى كنيم:
* از چه زمانى با اسب آشنا شــديد و كارتان را به 

عنوان يك سواركار حرفه اى آغاز كرديد؟
من اكنون 57ســاله هستم و از 10ســالگى با سواركارى 
آشنا شــدم. البته در ابتدا آماتور بودم و شاخه خاصى را در 
سواركارى پيگيرى نمى كردم. اما خوش شانس بودم كه در 
زمان ارتش به بخش ســواره نظام ارتش لهستان پيوستم. 
در آنجا تمام آموزش هاى ابتدايى در رشته درساژ را پشت 
ســر گذاشتم. بعد از ارتش در رشــته تربيت بدنى مدرك 
كارشناسى ارشــد خود را گرفتم و 3سال نيز براى گرفتن 
مدرك مربيگرى ســواركارى آموزش ديدم. 27سال پيش 
به عضويت گارد تشــريفات پادشاهى كويت درآمدم .بعد از 
آن نيز براى تشكيل گارد تشريفات پادشاهى مالزى مدت 

كوتاهى را در كوالالامپور بودم.
*چگونه شد كه براى مربيگرى به ايران آمديد؟

قبل از اينكه به ايران بيايم مربى تيم ســواركارى لهستان 
بودم. بعد از آنكه قراردادم به پايان رســيد يكى از دوستانم 
كه ايرانى-لهستانى است از من پرسيد كه آمادگى دارم براى 
مدت 3 ماه به مشهد در ايران بيايم و فعاليت هاى تدريس 
ســواركارى يك مجموعه را به دست بگيرم؟  من هم به او 
پاســخ مثبت دادم. البته الان بسيار بيشتر از سه ماه است 
كه در مشــهد مانده ام و دو ســال و نيم است كه در اينجا 

حضور دارم!
*نظرتان در مورد مشهد چيست؟

هيچكس من را براى ماندن در اينجا مجبور نكرده  و اگر از 
مجموعه اى كه در آن مشغول به كار هستم يا جايى كه در 
آن زندگى مى كنم و با مردمى كه در ارتباط هستم رضايت 
نداشتم در ايران نمى ماندم. اما در اينجا احساس خوشحالى 
مى كنم چون ايرانى ها بسيار رفتار دوستانه و گرمى دارند و 
احساسم اين است كه انگار در كشور خودم زندگى مى كنم. 

از حرم مطهر ديدن كرده ام و حتى براى من به عنوان يك 
كاتوليك فرصت ديدن آنجا و ديدن مردم و شيوه دعا كردن 

آن ها در آنجا تجربه اى بى نظير بود.
*نظرتان در مورد امكانات سواركارى مشهد چيست؟
در ابتدايى كه به اينجا آمدم، امكانات به نظرم ضعيف آمد، اما 
با گذشت زمان شاهد پيشرفت هاى زيادى هستم. به عنوان 
مثال براى عوض كردن ســطح زمين منطقه سواركارى به 
مديريت مجموعه توصيه هايى انجام دادم و تاكيد كردم كه 
بدون داشتن مانژ مناسب، حتى وارد كردن اسب هاى خوب 
و گرانقيمت نيز ثمره خاصى نخواهد داشت. كه خوشبختانه 
اين اتفاق افتاد. البته اگر بخواهم به يك مشكل اشاره كنم، 

نبود پزشك متخصص اسب به ميزان كافى است. 
*در صحبت با افراد متخصص حوزه اسب و سواركارى، 
مشــكلات موجود پيرامون وارد كردن اسب يكى از 

اصلى ترين مباحث را بــه خود اختصاص مى دهد؛ 
نظرتان در اين مورد چيست؟

ابتدا بايد به فرآيند قرنطينه در ايران توجه بيشترى شود و  
پس از آن مشكلات پيرامون وارد كردن اسب پيش مى آيد. 
به عنوان مثال شركت حمل و نقلى كه مسئول وارد كردن 

اسب به ايران است هزينه بسيارى را مى گيرد .
*به نظر شما راه چاره چيست؟

در كشــور ما يعنى لهستان كه كشورى ثروتمند نيست نيز 
شــاهد چنين وضعيتى بوده ايم.  مــا هم مانند ايران تلاش 
كرديم تا اسب هاى ارزان قيمت بخريم و خودمان آن ها را به 
اسب هاى بهتر تبديل كنيم. البته مشكلى كه در ايران وجود 
دارد اين اســت كه ايرانى ها تــلاش مى كنند با روش هاى 
متفاوت اسب هاى بهترى را مخصوصا در رشته پرش با قيمت 
30 يــا 40هزار يورو خريدارى كنند، امــا اروپايى ها احمق 

نيستند تا با اين قيمت اســب هاى خوب خود را بفروشند. 
به همين دليل اسب هايى كه با اين قيمت به ايران مى آيند 

حتما يك مشكل فيزيكى يا ذهنى دارند.
*براى بهبود هرچه بيشــتر سواركارى در ايران چه 

توصيه هايى داريد؟
ايرانــى ها نيز مانند لهســتانى ها ســواركارى را در خون 
خود دارند. اما متاســفانه ايران براى مدت طولانى است كه 
از تحريــم ها ضربه خورده و به همين دليل از كشــورهاى 
اروپايى در ســواركارى عقب افتاده است. البته با اين وجود 
ايران كشور ثروتمندى اســت و توان پرداخت هزينه براى 
اســب هاى گرانقيمت را دارد. البته شنيده ام كه مشكلات 
خروج اســب از ايران به جز براى كشورهاى همسايه مانند 
آذربايجان نيز به شدت سواركاران را آزار مى دهد. به همين 
دليل سواركاران ايرانى نمى توانند در مسابقات با كيفيت در 

اروپا شركت كنند و با سواركاران زبده به رقابت بپردازند.
*براى اينكه به سطح مسابقاتى مانند المپيك برسيم 

چه راهى در پيش داريم؟
اگر صادقانه بخواهم بگويم راه درازى براى ســواركارى ايران 
در پيش اســت. من خودم تجربه مربيگرى در المپيك آتن 
را دارم و مى دانم آماده ســازى يك تيم براى حضور در اين 
رقابت ها چه كار سخت و مشقت بارى است. اين نكته را نيز 
نبايد فراموش كنيم كه اسب هاى شركت كننده در المپيك 
حدود يك ميليون يورو قيمت دارند. اما اسب هم به تنهايى 
كافى نيست. مانند مسابقات فرمول يك كه راننده و اتومبيل 
بايد در بالاترين سطح باشند سواركارى نيز به همين شكل 
اســت. مدتى است كه ايران از مربيان خوب خارجى در اين 
كشور استفاده مى كند مانند مدرس اسپانيايى درساژ كه در 
مشهد حضور پيدا كرد و واقعا حضور چنين مربى مشهور و با 

كيفيتى تعجب من را بر انگيخت. 
*مســابقات واليبال ايران- لهســتان را هم دنبال 

مى كرديد؟
به عنوان يك لهستانى در تمام بازى هاى واليبال كشورم سختى 
مصاف با تيم ملى شــما را حس مى كنم، و ايران مى تواند با 
انجام كارهايى كه گفتم كه اصلى ترين آن فراهم آوردن شرايط 
براى شركت در مسابقات مختلف خارجى است، اين استعداد در 

رشته سواركارى را نيز به جهان نشان دهد.

درخشش «زمرد» در بسكتبال جام 
رمضان

على عبداحد: مسابقات بســكتبال جام رمضان با عنوان «دروازه 
بهشت» با همكارى هيئت بسكتبال مشــهد و استان و شهردارى 
منطقه يك مشــهد و در نكوداشت پيشكسوتان بسكتبال خراسان 
رضوى در شبهاى ماه مبارك رمضان در سالن خانه بسكتبال مشهد 

برگزار شد.
در اين مسابقات كه 13 تيم حضور داشتند، تيم بسكتبال زمرد با 
درخشش و بدون شكست بر ســكوى قهرمانى ايستاد و تيم هاى 
جوانان رادين دوم و پارســا مشهد سوم شدند. تيم هاى شهردارى 
مشــهد، جوانان رادين، زمرد، پارسا، تايباد، مهديار شرق، دانشگاه 
خيــام، ترافيك، پويا فيتنس، جوانان پاســارگاد، نوجوانان رادين، 
پاســارگاد و تربت جام 13 تيم حاضر بودند كه ديدارهايشان در 5 
مرحله به اين شــرح، مرحله اول: با حضور 13 تيم در ســه گروه و 
بصــورت دوره اى. مرحله دوم: با حضور 6 تيم در 2 گروه و بصورت 
دوره اى. مرحله ســوم: با حضور 4 تيم بصــورت ضربدرى. مرحله 

چهارم (رده بندى) و مرحله پنجم (فينال) پيگيرى شد.
در بازى جذاب فينال تيم قدرتمند و بدون شكست زمرد با نتيجه 
117 بر 94 تيم خوب و مدعى جوانان رادين را شكست داد و جام 

قهرمانى را بالاى سر برد و تيم رادين نايب قهرمان شد.
در رده بندى تيم پارســا 78 بر 52 از سد دانشگاه خيام گذشت و 

بر سكوى سوم ايستاد. 
در حاشيه: 

 بازى زيبا و حضور چشمگير نوجوانان و جوانان مستعد و پديده در 
تيم هاى حاضر يكى از جاذبه هاى مسابقات بود.

در طول مسابقات و مراسم اختتاميه از بازيكنان آقاى اخلاق، داور 
اخلاق، مربى اخلاق و نيز بازيكنان ملى و تعدادى از پيشكســوتان 

سال هاى دور بسكتبال مشهد تقدير و تجليل شد.
باوجود اينكه نام مسابقات نكوداشت پيشكسوتان بود، عدم استقبال 
و حضور پيشكسوتان در طول مسابقات باعث گلايه هيئت مشهد 
بــود. آن تعداد حاضــر هم يا مربى و يا سرپرســت و يا كادر فنى 

تيم هاى شركت كننده بودند.
اســامى تيم زمرد: محمد مداح، محمد عبدالهى، مهدى افخمى، على 
مداح، مهرداد رحيمى، مجيد رضايى، حسن ذوالفقارى، احمد بوستانى، 
مهرداد صادقى، يــزدان زردكانلو، عليرضا عليزاده، مصطفى كليدرى، 

مهران پزشكى، سرمربى: رضا رضايى، مدير فنى: على عبداحد

نتـايج دور هشتم ســواركارى 
در مشهد

ورزش: هشتمين دوره از مسابقات پرش با اسب هيئت سواركارى 
خراسان رضوى در باشگاه سوران مشهد برگزار گرديد كه در پايان 

نتايج زير بدست آمد: 
رده ســوار مبتدى: سپهر اكبرى با اسب هاى اپلينو و چيتانيا از 
باشگاه سوران و مهدى عمارتى با اسب شنتيا از باشگاه حسام مسير 

مسابقه را بدون خطا طى كردند.
رده اسب مبتدى:  جواد امامى با اسب وينتورو و افسانه مهاجرزاده 
با اسب غوغا از باشگاه سوران مسير مسابقه را بدون خطا طى كردند.
در رده E: جواد امامى با اســب ســابرينا از باشــگاه سوران، امير 
داوودى با اسب بارمان از باشگاه حسام، اميرعباس عنبرى با اسب 
آبتين و حامد مرتضايى با اسب اسپارتاكوس از باشگاه ارشاد مسير 

مسابقه را بدون خطا طى كردند.
در رده D: اميررضا آيت اللهى با اســب اورلاندو از باشــگاه ارشاد 

اول شد.
در رده B:  جواد امامى با اســب زنيدن از باشــگاه سوران به مقام 
نخست رسيد. همچنين در مسابقات تيمى ليگ دسته يك هر دو 
تيم باشگاه ارشاد و هيئت سواركارى خراسان رضوى موفق شدند 

مسير مسابقه را بدون خطا و در زمان مجاز طى كنند.

قهرمانى تيم طرقبه شانديز در ليگ 
اسكيت باشگاه هاى كشور

ورزش: تيم طرقبه شــانديز در ليگ اسكيت سرعت با كسب پنج 
مــدال طلا، پنج مدال نقــره و پنج مدال برنز توانســت رتبه اول 
در باشــگاه هاى كشور را كســب كند. در اين مسابقات 11 تيم از 
اســتان هاى مختلف كشور شركت كرده بودند كه نماينده خراسان 
رضوى با 3325 امتياز اول، تيم اســفلاى از تهران با 2750 امتياز 

دوم و كاناريام با 2575 امتياز رتبه سوم را كسب كردند.
اين مســابقات در چهار مرحله و به شكل ليگى برگزار شد كه على 
راورى، مجتبى ايــزدى، محمد نعمتى، اميد اســكندرپور، مجيد 
نجفى، كيارش شــاه محمدى، عليرضا باقــرى، دانيال زارع و فرزاد 

مرادى براى تيم طرقيه شانديز مدال آورى كردند.

اولين پيروزى هيئت كشتى 
خراسان رضوى در ليگ برتر

ورزش: تيم هيئت كشــتى خراسان رضوى كه در نخستين ديدار 
خود مقابل نماينده مازندران با نتيجه 6 بر 2 شكســت خورده بود 
توانست در دومين ديدار خود در خانه كشتى مشهد، با نتيجه 5 بر 
3 هيئت كشتى هرسين را شكست دهد. نماينده خراسان رضوى 
در ادامــه اين رقابت ها بايد دو هفته ديگر در رســتم كلا به مصاف 

نماينده اين شهر برود. 

قهرمانى تيم تگ راگبى بانوان مشهدى 
در كشور

ورزش: سومين دوره مســابقات كشورى تگ راگبى بانوان به ميزبانى 
استان تهران با حضور 9 تيم برگزار شد كه در پايان و به ترتيب تيم هاى 
باشگاه تندرسى مشهد، ملوان بندرگزگلستان و كرمان مقام هاى اول تا 
ســوم را از آن خود. گفتنى است تگ راگبى در مهد كودك هاى ايران، 

خراسان رضوى و ساير مدارس در حال پيگيرى و تمرين مى باشد.
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اينفانتينو: «كمك 
داور ويديويى» آينده 

فوتبال است
گل: رئيــس فيفا، على رغــم برخى 
از انتقــادات از فنــاورى كمــك داور 

ويديويى در رقابت هاى جام كنفدراسيون ها، آن را آينده فوتبال لقب داد. جيانى 
اينفانتينو مى گويد: تا جايى كه اطلاع دارم، ســدى در مســير استفاده ما از 
فناورى كمك داور ويديويى وجود ندارد. البته چيزى كه بايد در استفاده از اين 
فناورى بهتر شــود، شيوه استفاده از آن است؛ و البته زمانى كه صرف استفاده 
از آن مى شود نيز بايد از چند دقيقه به چند ثانيه كاهش پيدا كند. اما بعد از 
آن اگر منجر به گرفتن تصميم درست شود، فقط سودمند بودن آن را خواهيم 

ديد. چند ليگ مثل آلمان و ايتاليا اين فناورى را امتحان خواهند كرد.

«سائول» و قرارداد 
9 ساله با اتلتيكو 

مادريد!
ورزش: يكــى از بهترين هافبك هاى 
جوان فوتبــال اين روزهــاى اروپا، با 

امضاى قرارداد جديد و بسيار بلندمدت با اتلتيكو مادريد، تعهدش به اين باشگاه 
را نشان داد. سائول نيگوئز فصلى بسيار خوب را در مادريد سپرى كرد و در 53 
بازى براى اتلتيكو، 9گل شامل 4گل در ليگ قهرمانان اروپا به ثمر رساند. اكنون 
اين هافبك 22ســاله با امضاى قرارداد جديد 9ساله تا سال 2026 در باشگاه 
محبوبش باقى خواهد ماند. امضاى قرارداد سائول كه بهترين گلزن رقابت هاى 
اخير زير 21ساله هاى اروپا نيز بود، خبر خوشى براى اتلتيكو است كه محروميت 

خود را در نقل وانتقال بازيكنان سپرى مى كند.

مارادونا: دعوتنامه 
مراسم مسى حتما 

جايى گم شده است!
اسطوره  اســپورت:  سووتسكى 
فوتبال آرژانتيــن يكى از افرادى بود 

كه در مراسم پر از ستاره ازدواج ليونل مسى حضور نداشت؛ اما ديگو مارادونا 
تاكيد كرد كه مشكلى با شاگرد سابق خود ندارد.

 مارادونا در مورد مســى مى گويد: به مســى تبريك مى گويم؛ او مى داند كه 
چقدر دوســتش دارم. دعوتنامه من براى شركت در عروسى وى مسلما يك 
جايى گم شــده و به دست من نرسيده است، اما نگرش من نسبت به مسى 
به خاطر اين موضوع تغيير نكرده اســت؛ او يك ورزشكار خوب و يك انسان 

فوق العاده است.

دو ماه جنجالى در بازار نقل وانتقالات
همه نگاهها به «زلاتان»  و «رونالدو» 

امين غلام نژاد: انتظار مــى رود در بازار نقل و 
انتقالات تابســتانى اين فصل فوتبال اروپا كه تا 
دو ماه ديگر ادامه دارد، شــگفتى هاى زيادى رخ 
دهد. به خصوص كه تكليف كريســتيانو رونالدو 
و رئال مادريد هنوز مشــخص نيســت و زلاتان 
ايبراهيموويچ هم بعد از عــدم تمديد قرارداد با 
من يونايتد، يكى از مهره هاى پرطرفدار بازار نقل 
وانتقالات خواهد بود. مراحــل بهبودى مهاجم 
سوئدى بعد از آســيب ديدگى رباط صليبى در 
ماه آوريل به شكل معجزه آسايى پيش مى رود. 

او تــا چند ماه ديگر آماده بازگشــت به ميادين 
خواهد بــود و مطابق معمول تيــم هاى زيادى 
در اروپــا براى مذاكره با ايبرا و رايولا مديربرنامه 
هايش صف بسته اند كه در بين آن ها باشگاه هاى 
ايتاليايى از جمله ميلان و ناپولى هم به چشــم 
مى خورند. ولى بيشتر از زلاتان، نگاه ها به تصميم 

رونالدو در مورد ترك رئال دوخته شده است. 
بعد از اختلاف هاى ايجاد شده بر سر گرفتارى هاى 
مالياتى مهاجم پرتغالى و تهديد او به ترك باشگاه 
اسپانيايى، معلوم نيست رونالدو بعد از بازگشت از 

تعطيلات چه تصميمى اتخاذ كند. 
محتمل ترين مقاصد بعدى او منچســتريونايتد 
و پارى ســن ژرمن به نظر مى رسند ولى اين به 
معنى نااميدى كامل تيم هاى ديگر نخواهد بود. 
بــه خصوص كه در بازار نقــل وانتقالات فوتبال 
هيچ اتفاقى قابل پيش بينى نيست. رئال مادريد 
ممكن است در تابستان امسال خامس رودريگس 
را هم به يوونتوس بفروشد. البته ميلان هم پيشتر 
براى جذب ستاره كلمبيايى پيش قدم شده بود. 
ليگ برتر ثروتمندترين ليگ باشگاهى اروپا هم 
بيش از ســال هــاى ديگر موتور خــود را براى 
گردوخاك و ولخرجى هاى معمول تابستانى گرم 
كرده و احتمــالا در ماه اوت چند ركورد تازه در 
بازار به ثبت خواهد رســاند. در اسپانيا، بارسلونا 
هم بعد از يك فصل ناموفق و براى سروســامان 
دادن به شرايط مالى باشگاه بار ديگر به سياست 
حراج بازيكنان خــود ادامه خواهد داد. رئال روز 
جمعه ماريانو دياس مهاجمى كه به ندرت براى 
تيم اصلى بازى كرده بود را با هشت ميليون يورو 
فروخت و بارسا هم احتمالا همين راه را در مورد 

كريستيان تيو با نصف اين مبلغ در پيش خواهد 
گرفت. 

در ليگ برتر آرســنال يك خانه تكانى اساســى 
پيش رو خواهد داشــت. آرســن ونگر به شدت 
تلاش مى كند تا با خريد الكساندر لاكازت مهاجم 
ليــون ركورد جديدى در بــازار ثبت كند. مربى 
فرانســوى همچنان اميدوار به حفظ الكســيس 

سانچس است كه منچسترسيتى ازجمله تيمهاى 
به شــدت خواهان جذب اوســت. ضمن اينكه 
موناكو هم پيشنهاد 35 ميليون يورويى ونگر براى 
توماس لمار را رد كرده و اين بازيكن را غيرقابل 

فروش دانسته است. 
آنچه مسلم اســت تا روزيكه سانچس از تصميم 
قطعى خــود در مورد فصل آينده حرفى به زبان 

نياورد، تحول جديدى در لندن مشاهده نخواهد 
شد. ســيتى اميدوار است با پرداخت دستمزدى 
به مراتب بالاتراز آرســنال، مهاجم شــيليايى را 
به منچســتر ببرد. پپ گوارديولا پيشتر درسال 
2011  سانچس را از اودينزه به بارسلونا برده بود 

و يك فصل در اين تيم با او كار كرده بود.

مرتضايى: 
برنامه ريزى هايمان براى 

افتتاحيه به هم خورد
ايسنا: غلامعلى مرتضايى، مديرعامل باشگاه فرش آرا در خصوص 

حواشــى ايجادشده در ديدار افتتاحيه ليگ برتر در مشهد گفت: جدا 
از اينكه اين ديدار افتتاحيــه ليگ بود، هماهنگى هاى لازمه براى پخش 
تلويزيونــى صورت گرفته  بود و شــاهد حضور مهمانــان ويژه اى بوديم كه 
متأسفانه تمامى برنامه  ريزى ها به واسطه عدم حضور تيم حريف به هم خورد. 
مرتضايى خاطرنشــان كرد: چه كسى پاسخگوى ضررهاى مادى و معنوى 
واردشــده بر باشگاه فرش آرا خواهدبود؟ كاش مسئولان باشگاه آذرخش 

بندرعباس در جلسه هماهنگى پيش از اين ديدار كه صبح روز مسابقه 
برگزار شد نيت خود را به ما اعلام مى كردند تا در جريان باشيم. 

متأسفانه اين دومين بارى است كه تيم آذرخش در طول 
حضور سه ساله خود در ليگ برتر براى مصاف 

با فرش آرا به ميدان نمى آيند.

پايان 
مسابقات رتبه بندى 

بيليارد استان
ورزش: مسابقات رنكينگ استانى بيليارد خراسان رضوى يادواره 

شــهيد حسين بنى اردلان از شهداى حادثه تروريستى مجلس برگزار 
شد. عليرضا دوانلو، رئيس هيئت بولينگ و بيليارد خراسان رضوى گفت: در 

مسابقات رنكينگ بيليارد خراسان رضوى 64 ورزشكار از بردسكن، نيشابور، 
تربت جام، مشــهد و يك تيم چهار نفره از خراسان شمالى حضور داشتند كه 
در پايان وحيد شاهين فر، احمد ويرانى و عباس دانشور به ترتيب رتبه هاى 
نخست تا سوم را كسب كردند.  وى افزود: بولينگ و بيليارد خراسان رضوى 
از پتانسيل بالايى برخوردار است كه مى تواند براى استان و شهر مقدس 

مشهد افتخارآفرينى كند، همچنين با برگزارى چنين مسابقاتى 
فضاى مناسبى براى فعاليت ورزشكاران به وجود مى آيد كه 

بتوانند شرايط بهترى براى حضور در مسابقات 
كشورى داشته باشند.

صفايى: 
رئيس هيئت كشتى بايد از 

جنس اين رشته باشد
ايسنا: رضــا صفايى، سرمربى تيم هيئت كشتى خراسان رضوى 

با اشــاره به اينكه مشــكل اصلى تيمش حريف تمرينى است، گفت: 
اميدواريم كه كشتى گيران خراسانى همدل شوند تا بتوانيم به شكلى بهتر 
تيم را آماده كنيم. شايد پتانسيل كشتى استان پايين آمده باشد اما از همان 
چيزى كه هست هم خوب اســتفاده نمى كنيم. وى با اشاره به اينكه رئيس 
هيئت كشتى بايد از خانواده كشتى باشد، افزود: وقتى فردى بيرون از خانواده 
كشتى وارد مى شود زمان زيادى مى گذرد تا به شناخت كافى دست يابد. 

بدنه كشتى به واسطه همين موضوع از هم مى پاشد. صفايى تصريح 
كرد:  البته نمى توان به يعقوبى ايرادى گرفت، ايشان ناآشناست 

و مقصر نيســت. تا زمانى هم كه بخواهد آشــنا شود و 
برنامه ريزى كند، آنقدر دلسردى ايجاد مى كنند 

كه زده مى شود و مى رود. 
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مارســلو دفاع چپ تكنيكى رئال مادريد، با بازسازى 
عكسى از دوران كودكى خود كه پسرعموى نوزادش 
را در آغوش گرفته و انتشار آن در اينستاگرامش، از 
هوادارانش مى پرسد كه آيا پسرعمويش بزرگ شده 

است؟!

فرزاد فرزين خواننده پاپ، بعد از بازگشــت به ايران، 
بــه صورت اتفاقى در فرودگاه امام با رامين رضاييان 
برخورد كرد و با انتشــار عكســى از اين ملاقات در 
اســتورى اينســتاگرامش، ابراز اميــدوارى كرد كه 

بهترين تصميم را براى آينده فوتبالى اش بگيرد.

زلاتان ابراهيموويچ ستاره سابق منچستريونايتد كه اواخر 
فصل دچار مصدوميت شده و با پايان رسيدن قراردادش، 
شاهد تمديد آن نبود، با انتشار عكسى از خود در لباس 
شياطين سرخ در اينستاگرامش و جمله: «آمدم، حرفم را 

زدم، تسخير كردم» از عملكرد خود تعريف كرد.

آرش برهانى مهاجم ســابق استقلال، در اينستاگرام 
خود به مناســبت ســالروز تولد عليرضــا واحدى 
نيكبخت، با انتشــار عكسى از وى در كنار خود، اين 

مناسبت را به همبازى سابق خود تبريك گفت.

مربى سابق تيم ملى لهستان:شاهد پيشرفت هاى زيادى در امكانات سواركارى مشهد هستيم



 جامعــه/ مســعود حیدری 
از  یکی  تردیــد  بدون  معینی   
مشــکلات پیش روی بخش قابل 
توجهی از جامعه موضوع ثبت نام دانش آموزان 
در مدارس اســت مشکلی که به ابعاد مختلف 
پیونــد یافته و حــالا برای خیلی هــا به یک 
کلاف ســردر گم تبدیل شــده است، آن هم 
در قالب پولی اســت که تحت هر عنوان باید 
 از جیب مردم پرداخت شــود تا چرخ مدارس

 بچرخد.
ســرانجام دولت باید تصمیم قاطعی در مورد 
آمــوزش و پرورش بگیرد این در حالی اســت 
که اصل 30 قانون اساســی صحبت از رایگان 
بودن تحصیل در مدارس می کند و از ســویی 
کمترین میزان بودجه نســبت بــه عملکرد و 
ســرانه برای آموزش و پرورش در نظر گرفته 
می شــود که این امر نشانگر بی توجهی دولت 

به این مجموعه است.
از سویی مســئولان آموزش و پرورش هم به 
ناچار در پی راهکارهایی هستند که به آرامی و 
بی آنکه کسی متوجه شود مصوباتی را تصویب 
کنند که به هر ترتیب هزینه ها از جیب مردم 

پرداخت شود.

 هزینه تحصیل در مدارس فقط به 
ثبت نام ختم نمی شود

خانم شــیروانی؛ یکی از اولیــای دانش آموزان 
می گوید: ســه فرزند محصل دارم و هر ســال 
موقع ثبت نام مدرسه که می شود تنم می لرزد 
و بایــد پس از کلی دوندگی و ســفارش برای 
ثبــت نــام بچه هایــم اقــدام کنم.دخترم در 
هنرستان مشــغول به تحصیل است که علاوه 
بر هزینه ای که با عنوان کمک به مدرسه باید 
پرداخت کنم باید برای تهیه مواد اولیه و لوازم 
تحصیلش کلــی هزینه کنم و علاوه بر این به 
خاطر بعد مســافت و دختربودنش حتماً باید 

برایش سرویس بگیرم.
خانم شیروانی در ادامه با دلی پردرد می گوید: 
شــوهرم کارگر کارخانه اســت و حتی گاهی 
حقوقشــان را ســروقت پرداخت نمی کنند و 
خودم شــغلی ندارم،اجاره نشین هم هستیم و 
اکنــون یک دختر عقد کــرده هم دارم که به 
خاطر مشــکل مالی دو سال است نتوانستم به 
خانه بخت بفرستمش، شما بگویید پول کتاب 
و بیمه و کمک به مدرســه و سرویس برای دو 

فرزند دیگرم را از کجا باید بیاورم؟

 پول گرفتن مدارس هیئت امنایی
 غیر قانونی است

فرزند آقــای محمد شــهرآبادی هم در یکی 
از مدارس هیئت امنایــی درس می خواند که 
باید 400هزارتومان بــرای ثبت نام فرزندش 
 پرداخــت کند وگرنــه فرزنــدش را ثبت نام 
نمی کنند و کســی دیگــر جایگزین خواهد 
شد.شــهر آبادی به مــا می گوید:چرا مصوبات 
در آمــوزش و پرورش درســت تعریف و اجرا 
نمی شــود؟ مگر نباید مــدارس هیئت امنایی 
توسط هیئت امنا اداره شود؟ پس چرا از همه 

دانش آموزان 400 هزارتومان پول می گیرند؟
با این کار وجهــه آموزش و پرورش نزد مردم 
خراب و آموزش و پرورش بی اعتبار می شــود 
چــون وقتی ایــن تخلف فاحــش را با رئیس 
حراست آموزش و پرورش در جریان گذاشتم 
از مــن می خواهــد آن را به صــورت مکتوب 
برایشــان گزارش دهم.پس وظیفه بازرسی و 

حراســت در آموزش و پرورش چیســت؟ اگر 
کســی پایبند به مســئولیت خود باشد حتی 

بدون طرح شــکایت خودش پیگیر حق مردم 
است. 

ایــن ضعف سیســتم نظارتــی در آموزش و 
 پرورش را می رســاند و شــاید هم مسئولان 

نمی خواهند با واقعیت ها روبه رو شوند.
یکی از فرهنگیان هــم می گوید: با وجود این 
که زوج فرهنگی هســتیم و ســال های آخر 
خدمتمــان اســت ولی چهار ماه اســت برای 
ثبــت نام فرزندمان که امســال به کلاس اول 
می رود در حال تحقیق و بررســی هستیم. به 
چند مدرســه مراجعه کردیم و حتی به یکی 
از معروفتریــن مدارس غیر دولتی هم مراجعه 
کردیــم و بعــد از کلی آزمــون و مصاحبه و 
غیره وقتی شــهریه را اعلام کردند از ثبت نام 
فرزندمان صرف نظر کردیم. خانم حســن نژاد 
اظهــار می کند: چون خودمان معلم هســتیم 
خبر داریم که ســرانه های واریزی به مدارس 
بسیار ناچیز است بنابراین عملکرد در مدارس 

دولتی تحت الشعاع قرار می گیرد.

 قانون تغییر کند
عضو کمیسیون آموزش مجلس می گوید: اصل 
30 تأکید می کند آمــوزش و پرورش رایگان 
اســت و گرفتن هر گونه وجهی برای ثبت نام 
خلاف قانون اســت و اگر کســی مایل بود به 
صورت اختیاری به مدرسه کمک کند اشکالی 

ندارد ولی نباید اجباری در کار باشد.
محمــد قمی تأکید می کند: یــا باید به قانون 
اساســی عمل کنیم یا اگر قرار اســت هزینه 
مدارس را دانش آمــوزان بدهند باید قانون را 

عوض کنیم.
معاون وزیر آمــوزش و پرورش در گفت و گو با 
خبرنگار ما می گوید: در دســتورعمل ثبت نام 
مشــخص شــده که کدام مدارس و طبق چه 
ضوابطی می توانند شهریه دریافت کنند که در 

رأس آن مدارس غیردولتی است. 
علی زرافشــان می افزاید: بنابر مصوبه موجود 
همچنیــن مدارس نمونه دولتــی می توانند تا 
50 درصد شهریه مدارس غیر دولتی و باتوجه 
به ظرفیت اســتانی به منظور ارتقای ســطح 
کیفی آموزش شهریه دریافت کنند. وی تأکید 
می کند جدولی هم برای مدارس شاهد در نظر 
گرفته شــده که مبلغ آن نســبت به مدارس 
اســتعدادهای درخشــان خیلی کمتر است و 
مدارس هیئت امنایی هم باید توسط مصوبات 

و هیئت امنا اداره شوند.

 مدارس دولتی باید ازمحل سرانه 
اداره شوند

معــاون آمــوزش متوســطه وزارت آموزش و 
پرورش، اداره مدارس دولتی را از محل سرانه 
واریزی به مدارس اعــلام می کند و می گوید: 
بــا توجه به ضریــب محرومیت اســتان ها به 
اســتان ها ســرانه تخصیص داده می شود که 
ضریب آن از یک تا یک وهشــت دهم اســت 
و بــه عنوان مثال ضریب یک و هشــت دهم 
برای اســتان سیستان و بلوچســتان در نظر 
گرفته شــده است.زرافشــان می افزاید :طبق 
ماده 11قانون شوراها به منظور ارتقای کیفیت 
این اجازه به مدیران مدارس داده شــده است 
کــه از چهار روش منابع مالــی خود را تأمین 
کنند که شامل بودجه مصوب دولت، هدایای 
مردمی، کمک های خیرین و ســرانه مدارس 
است و در صورتی که ســرانه مدارس کفایت 
لازم برای اداره مدرسه را نکند مردم می توانند 

به مدارس کمک کنند.

مصائب تکراری ثبت نام دانش آموزان ادامه دارد

شهریه های اجباری با  ژست اختیاری!
دوشنبه  12  تیر 1396
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روزنــــامــــه  صـــبــح  ایـــــران

جامعه

آنچه می خوانید

می گویند بودجــه ای را که آموزش 
و پــرورش به مــدارس اختصاص 
می دهــد حتی کفاف پول آب و برق 
آن هــا را هم نمی دهــد. بنابر این 
مدیــران مدارس ناچارند کســری 
بودجــه خــود را از جیــب اولیــای 
دانش آمــوزان تأمین کنند.این در 
حالی اســت که قانونی ترین ســند 
حاکمیتی کشور یعنی قانون اساسی 
بر رایگان بودن آموزش و تحصیل 
در مــدارس تأکیــد دارد. دغدغه 
ثبت نام در مدارس و دریافت وجه 
ثبت نام مشکل این روزهای اولیای 

دانش آموزان است

فرزند کمتر، زندگی بهتری نساخت
چندین ســال اســت که دیگر خبری از خانواده های پر جمعیت 
نیســت. دیگر بر سر ســفره ها و داخل حیاط ها خبری از هیاهوی 
کودکان نیســت. ترس از فرزندآوری بیــن زوجین به وضوح قابل 
مشاهده اســت و جامعه ما به سمت پیر شــدن در حرکت است. 
امــا این اتفاق یــک معادله تک مجهولی نیســت و دلایل فراوانی 
زمینه ساز این بستر شده اســت. به طور کلی فرزندآوری تابعی از 
شرایط اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی است و تغییر نگرش در این 
حوزه ها سبب کاهش فرزندآوری می شود که متأسفانه خانواده های 
ایرانی در هر ســه زمینه با تغییر نگرش مواجه شــده اند و نفوذ در 

نگرش آن ها و تغییر آن، کار سخت اما شدنی است.
مشــکلات موجود در حوزه اقتصاد بهانه اصلی زوجین برای فرار یا 
به تأخیر انداختن مقوله فرزندآوری است. معمولاً در طرح ریزی ها 
و برنامه ریزی ها اســتقلال مالی و خانه دار شــدن را بر فرزندآوری 
مقدم دانسته و معتقد هستند که تأمین کامل یک فرزند و برآورده 
کردن نیاز های آن، رسالت اصلی پدر و مادر امروزی است. مشکلات 
اقتصادی حقیقتاً مشکلی است بر ســر راه فرزندآوری زوجین که 
برای حل این مشــکلات باید دولت پا به میدان بگذارد و در قالب 
طرح های تشــویقی مانند مســکن رایگان، کمک هزینه تحصیل 
و... که در کشــور های دیگر هم اکنون در حال اجراســت به کمک 
خانواده هــا و جامعه بیاید. اما از طرفــی ورود خانم ها به بازار کار و 
به دنبال اســتقلال مالی بودن، انگیزه فرزندآوری را کاهش داده و 
خود بازار کار نیز مسئله ساز است، زیرا بارداری و زایمان که وظیفه 
زیستی زنان است در محیط کار، آن ها را با مشکل روبه رو می کند 
و حتی با برنامه ریزی های دســتگاه های دولتــی و تصویب کردن 
مرخصی زایمان، به دلیل وجود نداشتن ضمانتی برای برگشت نیرو 
بعد از پایان مرخصی به محل کار، خود دلیلی می شــود برای فرار 
از فرزندآوری؛ همچنیــن زمان و وقتی که خانم ها باید در خانواده 
صرف تربیت کودک کنند در حــال حاضر صرف چرخاندن چرخ 

اقتصاد شده است.
 امروزه مجرد بودن دیگر ضد ارزش نیست؛ ارزشی است که سبب 
می شــود کاهش ازدواج و مواجه شدن با ازدواج هایی در سنین بالا 
را شاهد باشیم و عاملی اســت برای کاهش فرزندآوری. فردی که 
سالیان سال برای به دســت آوردن موقعیت اجتماعی و اقتصادی 
خود تلاش کرده اســت، پــس از ازدواج و تشــکیل خانواده وقت 
بیشــتری از زندگی وی صرف حفظ و ارتقای آن موقعیت می شود 
و این وقت از رســیدگی و توجه به خانه و خانواده کســر می شود 
که البته این نوع جایگاه ســازی ها بــه دلیل تغییر نگرش در حوزه 
اجتماعی و فرهنگی اســت و از طرفی با بالا رفتن سن زوجین به 

طور طبیعی از قدرت فرزندآوری آن ها کاسته می شود.
تغییر در نگرش افراد جامعه به شــکلی اتفاق افتاده اســت که ما 
امروز به راحتی پذیرفته ایم فرزند کمتر ارزشــمندتر است. در حال 
حاضر داشتن فرزند کمتر نشانه یک تفکر سالم است و با این روند 
در ســال های آینده باید آماده پذیرش این نظر غلط نیز باشیم که 
نداشتن فرزند نشانه تفکری سالم است. این تغییر نگرش یک روزه 
و یک جانبه به وجود نیامده و از دولت و سیاست هایش تا رسانه ها و 
حتی خود مردم مقصر هستند و برای اصلاح این نوع تفکر و نگرش 

همگی باید پا به میدان بگذارند. 
سیاست های اشــتباه دولت در گذشته و نهادینه کردن پیام فرزند 
کمتــر، زندگی بهتر و طراحی سیســتم های مختلفی برای درونی 
کردن این پیام راه را بر رغبت به فرزندآوری بســت و از طرفی کار 
غلط رسانه ای ســبب ممانعت و مقاومت زنان در برابر فرزندآوری 
شد. رسانه ها زنان را تنها برای فرزندآوری و نگهداری از آن و افرادی 
منفعل در جامعه نشان داد که منجر به سوء برداشت ها شد. دولت 
و رســانه ها همان گونه که در گذشته به خدمت ترویج شعار فرزند 
کمتــر، زندگی بهتر درآمدند، اکنون باید برای تشــویق و ترغیب 
زوجین برای فرزندآوری و جلوگیری از پیر شدن جامعه که بسیار 
جدی است پا به عرصه بگذارند، به گونه ای که اگر به فکر نباشند در 

سالیان آینده، با کمبود نیروی کار جوان مواجه هستیم.

رئیس سازمان سنجش آموزش کشور بیان کرد
واکنش سازمان سنجش به لو رفتن 

سؤالات امتحانی

مهر: رئیس ســازمان ســنجش آموزش کشــور گفت: تا زمانی که 
نهاد های نظارتی و قانونی لو رفتن سوالات را اعلام نکنند و در شورای 

سنجش و آموزش بررسی نشود، نمی توان تصمیمی گرفت.
ابراهیــم خدایی در واکنش به اعتراض برخــی از دانش آموزان به لو 
رفتن سؤالات امتحانی و درخواست حذف تاثیر ۲5 درصدی نمرات 
بر کنکور سراسری اظهارداشت: ممکن است درباره لو رفتن سوالات 
گزارش هایی را داشته باشیم. وی افزود: تا زمانی که نهاد های نظارتی و 
قانونی لو رفتن سوالات را اعلام نکنند و در شورای سنجش و آموزش 

بررسی نشود نمی توان تصمیمی گرفت.
خدایی تصریح کرد: باید مجلس شــورای اسلامی و نهادهای نظارتی 

نظر خود را ارایه دهند تا تصمیمی گرفته شود.
رئیس سازمان سنجش گفت: سیاســت سازمان سنجش و آموزش 
کشور هر چه باشد به نفع داوطلبان است. وی تاکید کرد: یک هفته 
مانده به کنکور سراسری نباید به داوطلبان استرس وارد کنیم. سازمان 

سنجش نیز تصمیم استرس زایی نخواهد گرفت.

یادداشت

خبر

جامعه/مریم احمدی شــیروان: یک کارشناس آموزش 
و پــرورش در گفت وگو بــا قدس می گوید: درصــد و آمار 
دانش آموزان مدارس تیزهوشــان و مدارس سمپاد )سازمان 
مدارس پرورش اســتعدادهای درخشان( قابل قیاس با نرم 

جهانی نیست.
دکتر ســید محسن حســینی ارســنجانی می افزاید: شاید 
باور کردنی نباشــد که در کشــور ما ۲3 نوع مدرسه وجود 
دارد. مدارســی که مربــوط به ارگان هــا، وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامی، دانشــگاه آزاد و فرهنگیان و مدارس دولتی 
و غیردولتی و... اســت که هر کدام از آن ها مســائل خاص 
خودشــان را دارند. در جامعه ما درصــد و آمار دانش آموزان 
مدارس تیزهوشان و مدارس سمپاد قابل قیاس با نرم جهانی 
نیست. چرا که حدود 3 برابر میانگین جهانی دانش آموز در 
مدارس استعدادهای درخشــان داریم. البته تعداد زیادی از 
آن ها ممکن است باهوش باشند، اما بخشی از آن ها هم ممکن 
است از طریق مواردی همچون تست زنی و نحوه مواجهه با 
انواع تست ها در این مدارس حضور داشته باشند. حضور در 
این مدارس برای افرادی که بصورت یادگیری سریع و اتفاقی 

صورت می گیرد، معمولاً به توانایی های فرد ارتباطی ندارد. از 
طرفی عوامل خانوادگی در مسائل آموزشی بسیار مهم است. 
وی در ادامه می گوید: در افُت تحصیلی عوامل بسیاری دخیل 
هستند که ابتدایی ترین و مهمترین آن عوامل فردی است. 
توجه و دقت دانش آموز به موضوعات درسی، داشتن انگیزه 
و توانایی، توجه به تغییرات نظام آموزشــی از مهمترین این 

علل است.
حسینی ارسنجانی تشــریح می کند: مسائل مالی و مسائل 
آموزشی با هم رابطه ای مستقیم دارند. به طور مثال شهرهای 
محروم و مردم مرز نشین که از نظر اقتصادی جایگاه خوبی 
ندارند، مانند دانش آموزان استان های سیستان و بلوچستان، 
خراسان جنوبی، هرمزگان، ایلام و... افُت تحصیلی بیشتری 
دارند. حتی ممکن است فقر فرهنگی نیز در آنجا وجود داشته 

باشد. در این جوامع نرخ گذر تحصیلی پایین می آید.
وی با بیان اینکه ورود به دوره ابتدایی در کشور حدود 98.۲ 
درصد اعلام شــده اســت توضیح می دهد: اما وقتی گذر از 
مقطع ابتدایی به دوره متوسطه اول است، بین 7 تا 8 درصد 
کاهش را شاهد هستیم چرا که خانواده ها ترجیح می دهند 

فرزندانشان مخصوصاً پسران به دنبال کار اقتصادی و کسب 
درآمد بروند. آمار گذری که در متوســطه دوم افُت بیشتری 
پیدا می کنــد. از دلایل آن می توان به مدرســه و یا مقطع 
تحصیلی اشــاره کرد. عدم هماهنگی بین خانواده و مدرسه 
و یا حتی شرایط فیزیکی مدرســه، نوع امکانات موجود در 
آن، نوع ارزیابی از سطح عملکردی آن به افُت تحصیلی دامن 
می زند. خانواده هایی که فرزندان خود را به مدارس می سپارند 
و انتظــار دارند مدارس به تنهایی فرزند آن ها را اجتماعی، با 
سواد و دارای مدرک کند معمولاً هماهنگی با مدرسه نداشته 

که سبب افُت تحصیلی فرزندان می شود.
این کارشناس مسائل آموزش و پرورش کشور افُت تحصیلی 
را نزول یک ســطح علمی تعریف کــرده و می گوید: گاهی 
میزان این افُت بر اســاس شــاخص های کمــی و گاهی بر 
اساس شــاخص های کیفی بدســت می آید. برای شاخص 
کمی می توان به آماری اشاره کرد که بیان می کند سال اول 
دبیرستان نسبت به دوران راهنمایی سابق حدود 45درصد 
افُــت تحصیلی داریم. علت آن هم ارزشــیابی کیفی دوران 
ابتدایی است. چرا که در این دوران کسب نمره اهمیت ندارد 
و بر اساس نوع عملکرد و تشخیص معلم نمرات خیلی خوب 
و خوب داده می شــود. اما پس از ورود به دوره متوسطه دوم، 
خانواده ها انتظــار دارند آن خیلی خوب ها، جایگزین نمرات 
خوب شود اما اینطور نیســت و نمرات کاهش پیدا کرده و 

افُت تحصیلی اتفاق می افتد. وقتی دانش آموز از متوسطه اول 
به متوسط دوم می رود واقعیت افُت تحصیلی بیشتر خود را 
نشان می دهد. بطور مثال در متوسطه دوم دیده می شود که 
بچه ها غلط املایی زیادی دارند یا از لحاظ کیفی بسیاری از 
اطلاعات اجتماعی را ندارند. حسینی ارسنجانی می افزاید: در 
کنکور سراسری بسیار دانش آموزانی هستند که معدل های 
۲0 و حتی بین 19تا۲0 دارند. رقابتی که بین دختران بیشتر 
است. در کنکور سراســری 1396، نزدیک به 70هزار نفر با 
معدل بین 19 تا ۲0 و بیش از ۲3هزار نفر با معدل ۲0 ثبت 
نام کرده اند. این آمار نشــان می دهد از حدود 584هزار نفر 
رشته تجربی و بیش از ۲70 هزار نفر رشته انسانی و نزدیک 
به 194هزار نفر رشته ریاضی که ثبت نام کرده اند و معدل های 
خوبی هم داشــته اند، اما وقتی وارد کنکور می شوند ممکن 

است به نتایج دلخواهی دست پیدا نکنند.

یک کارشناس مسائل آموزش و پرورش:

3 برابر میانگین جهانی در مدارس سمپاد دانش آموز داریم

نایب رئیس کمیسیون بهداشت و درمان مجلس شورای اسلامی:مدیرکل نظارت و ارزیابی گردشگری اعلام کردیک مسئول سازمان برنامه و بودجه:  وزیر بهداشت اعلام کرد

 اجازه نظارت بر تبلیغات 
صدا و سیما را نداریم

 5/5 ماه حق التدریس
به فرهنگیان بدهکاریم

 شناسایی ۱۲۰۰ سایت
غیرمجاز گردشگری

 حذف ۱/5میلیون نفر
از پوشش بیمه سلامت

ایرنا : وزیر بهداشــت با ابراز نارضایتی از نبود حق نظارت 
وزارت بهداشــت بر آگهی های صدا و ســیما، گفت: وزارت 
بهداشت متولی سلامت مردم اســت ولی اجازه نظارت بر 

تبلیغات مرتبط با سلامت را ندارد.
سید حسن هاشــمی افزود: قبول داریم که صدا و سیما به 
علت مشــکلات بودجه ای به گرفتن آگهی نیاز دارد، اما اگر 
این تبلیغات ســلامت مردم را به مخاطره بیندازد یا خلاف 

قانون باشد، نباید از رسانه ملی پخش شود.
وی در پاسخ به این پرسش که آیا وزارت بهداشت بر محتوای 
تبلیغات صدا و ســیما نظارت دارد یا نه گفت: نه متأسفانه، 
قانون، نظارت بر این تبلیغات را به ســازمان نظام پزشکی 
سپرده اســت. اگر بر اساس سیاســت های کلان سلامت 
ابلاغی مقام معظم رهبری که تولیت نظام سلامت به وزارت 
بهداشت داده شده اســت، اجازه نظارت بر این آگهی ها به 
وزارت بهداشت داده  شود، حتماً این وظیفه را انجام می دهیم. 
وی گفت: فعلاً نظارت بر آگهی ها و تبلیغات صدا و سیما در 
اختیار وزارت بهداشت نیست و نمی توانیم درباره محتوای 

این تبلیغات اظهار نظر کنیم.

فارس: رئیس اداره آموزش و پرورش سازمان برنامه و بودجه 
گفت: در مجموع 5/5 ماه معوق حق التدریس به فرهنگیان 
بدهکاریم که در تلاش هستیم تا هر چه زودتر این معوقات را 
پرداخت کنیم.علی الهیار ترکمن در خصوص زمان پرداخت 
حق التدریس نیروهای شاغل آموزش و پرورش اظهار داشت: 

پرداخت این معوقه در دستور کار بعدی قرار دارد.
وی افزود: با توجه به اینکه ســال مالی با ســال تحصیلی 
متفاوت اســت، از مهر تا اســفندماه را به عنوان مطالبات 
سال گذشــته می دانیم و از فروردین تا خردادماه به عنوان 

هزینه های سال جاری و مالی تلقی می شود.
الهیــار در خصوص معوقــات پرداخت شــده و باقیمانده 
حق التدریس معلمان، خاطرنشــان کرد: از مطالبات سال 
گذشته سه ماه را پرداخت کردیم و سه ماه باقی مانده ضمن 
اینکه در سال جاری نیز ۲.5 ماه باقی مانده است؛ متناسب 
با ســطح نقدینگی و توان خزانه این معوقات را به سرعت 
پرداخت می کنیم. وی افزود: از معوقات فرهنگیان آموزش و 
پرورش همین دو مورد معوقه را داریم که نخست مربوط به 

حق الزحمه امتحانات و دیگری حق التدریس است.

ایســنا:مدیرکل نظارت و ارزیابی گردشــگری اعلام کرد: با 
همکاری مشــترک پلیس فتــا، 1۲00 وب ســایت غیرمجاز 
گردشگری شناسایی شده که در مرحله نخست، 14 وب سایت 
مسدود شده است. ولی تیموری گفت: اقدام برای سامان دهی 
فعالیت های مجازی گردشگری از یک و نیم سال پیش شروع 
شــده که در توافقی قرار شد مرکز توسعه تجارت الکترونیک 
بدون معرفی و تأیید ســازمان میراث فرهنگی و گردشگری، 
نمــاد E را صادر نکند و در هنــگام تمدید این نماد، فرایند را 
برای متقاضی بازتعریف کند تا تأیید سازمان را پیش از تمدید 
دریافت کرده باشد. به گفته  او، این 1۲00 وب سایت شناسایی 
شده پس از طی فرایند قانونی به تدریج مسدود خواهند شد. وی 
درباره اینکه چرا پیش از اقدام به آن ها اطلاع داده نشده تا رفع 
نقص کنند، توضیح داد: ما باید به کجا اطلاع می دادیم، بیشتر 
فعالان مجازی، فضای مشخصی ندارند. از طرفی یک سال و نیم 
است که به ادارات استانی بخشنامه می فرستیم، فریاد می زنیم، 
مصاحبه می کنیم، اما مجریان و گردانندگان این وب سایت ها 
مراجعه نمی کنند تا وضعیت اصلاح شود. وقتی می بینیم گوشی 

بدهکار نیست، از مکانیزم قانونی استفاده می کنیم. 

خانه ملت: نایب رئیس کمیسیون بهداشت و درمان مجلس 
شورای اسلامی، درباره حذف تعدادی از بیمه شدگان بیمه 
ســلامت با انجام آزمون وســع، گفت: واقعیت آن است که 
منابع دولــت در حوزه درمان محدود اســت و این کمبود 
منابع بیمارستان ها، شرکت های دارویی و دانشگاه های علوم 
پزشکی را نیز در بر می گیرد، لذا برای آنکه این فضای بی حد 

و حصر را محدود کنیم باید به دنبال راهکاری باشیم.
محمد حسین قربانی افزود: بدون شک باید بین افرادی که 
دارای تمکن مالی هستند و دهک های پایین جامعه تفاوتی 
وجود داشــته باشــد تا همه افراد بتوانند از خدمات بیمه 

سلامت بهره مند شوند.
قربانی افزود: در همه جای دنیا چنین روشی رواج دارد، لذا 
آزمون وسع می تواند دهک های پایین و دهک های بالا را به 
وســیله آمار و ارقام دقیق دولت شناسایی کرده و در صدد 

حذف افراد پردرآمد برآید.
وی گفت: به نظر می رسد با توجه به بررسی های انجام شده 
حدود یک و نیم میلیون نفر از پوشش بیمه سلامت خارج 

شوند.

مجید صوفی
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